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حرکت به سمت اقتصاد شفاف

در واپسین ساعت های روز پنجشنبه، خبری روی خروجی خبرگزاری مهر قرار گرفت 
که به نقل ازمنابع آگاه اعلام ش��ده بود حضرت آی��ت الله خامنه ای، رهبر معظم انقلاب 
اس��لامی در نامه ای به رییس جمهوری، ضمن ابراز نگرانی از اخبار منتش��ر شده درباره 
واگذاری ارز و س��که در چند ماه  گذش��ته و ابهام هایی که در افکار عمومی ایجاد کرده، 
دس��تور فرمودند تا رییس جمهوری ضمن رس��یدگی به موضوع، گزارش دقیقی تهیه و 

به محضر ایش��ان ارس��ال کنند. پس از این س��ایر خبرگزاری ها، همچون ایسنا، فارس، 
خبر آنلاین، تسنیم و ... این خبر را منتشر کردند. دستور مهم رهبر معظم انقلاب درباره 
رسیدگی ویژه رییس جمهوری به اتفاق های ارزی که به تازگی در اقتصاد ایران رخ داده، 
نور امیدی را در دل فعالان اقتصادی برای حرکت به س��مت یک اقتصاد شفاف، روشن 
ک��رد. فعالان اقتصادی بر ای��ن باورند که چنین پیام مهمی، به ط��ور قطع موید تمامی 

نگرانی ها و هش��دارهایی است که در ماه های گذشته به رییس جمهوری، معاون اول وی 
و س��ایر مقامات ارش��د دولت داده شده و متاس��فانه در برخی موارد، بی توجهی به آنها، 
مشکلات عدیده ای را پیش روی اقتصاد ایران قرار داده است؛ مشکلاتی که دامنه آن از 
افزایش بی سابقه و بی منطق نرخ ارز شروع شده و تا رانت ها و فسادهایی گسترش یافته 

تجارت4که با استفاده از منابع ارزی کشور رقم خورده است. 

فولاد هرمزگان
 با ۳۷۷ میلیارد تومان سود 
خالص، زیان انباشته خود را 
پوشش داد
معدن 3

تجارت3

اگر گران خریدید
 به اتحادیه مراجعه کنید 
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چهار عضو شورای عالی 
استاندارد منصوب شدند

رییس جمه��وری ب��ه پیش��نهاد ریی��س 
س��ازمان ملی اس��تاندارد ایران و در حکمی، 
محمدرض��ا نعمت زاده، حس��ین محمدنبی، 
مس��عود برومند و مظفر اعوانی را برای یک 
دوره چهارساله به عنوان اعضای شورای عالی 
اس��تاندارد منصوب کرد. به گزارش ایس��نا، 
دکتر  متن حکم حجت الاسلام و المس��لمین 
حس��ن روحانی به این ش��رح اس��ت: جناب 
آقای مهن��دس محمدرضا نعمت زاده، جناب 
آقای دکتر حس��ین محمدنبی، جناب آقای 
دکتر مس��عود برومند، جناب آقای مهندس 

مظفر اعوانی
در اجرای بند ۱۲ ماده ۳۴ قانون تقویت و 
توسعه نظام استاندارد مصوب ۱۳۹۶.۰۷.۱۱ 
مجلس شورای اس��لامی، نظر به شایستگی 
و تجربه ه��ای ارزنده ت��ان و بنا به پیش��نهاد 
رییس محترم سازمان ملی استاندارد ایران، 
به موج��ب ای��ن حکم ب��رای مدت ۴ س��ال 
به عن��وان »عضو ش��ورای عالی اس��تاندارد« 

منصوب می شوید.
توفیق ش��ما را در انجام شایس��ته وظایف 
واگذارش��ده با رعایت اص��ول قانون مداری، 
اعتدال گرایی و منش��ور اخلاقی دولت تدبیر 

و امید از خداوند متعال مسالت دارم.

 ایسنا: معصومه ابتکار، معاون رییس جمهور 
در امور زنان و خانواده گفت: س��تادی در دولت 
ب��رای پیگیری امور مربوط به زنان سرپرس��ت 
خان��وار تش��کیل ش��ده اس��ت. ۲۳۰ میلیارد 
تومان در برنامه شش��م توسعه برای بیمه زنان 

سرپرست خانوار تخصیص داده شده است.
  ایرنا: بهرام قاس��می، سخنگوی وزارت امور 
خارجه کش��ورمان گفت: به دنبال دس��تگیری 
یکی از دیپلمات های کشورمان در آلمان که به 
درخواس��ت پلیس فرانسه انجام شده، سفیران 
فرانسه و بلژیک و کاردار آلمان )در غیاب سفیر( 

به وزارت امور خارجه ایران فراخوانده شدند.
 ایس�نا: محمدرض��ا ع��ارف، رییس مجمع 
نمایندگان استان تهران با اعلام این مطلب که 
۲ پیشنهاد شهر فرودگاهی در زمینه راه اندازی 
منطقه لجستیک برای ساماندهی باراندازهای 
پراکنده ش��هر تهران و همچنین ایجاد ش��هر 
س��ایبری قابل توجه است، از حمایت مجلس از 
اجرای ۲ پیش��نهاد یادش��ده خبر داد و گفت: 
نباید موضوع توسعه فرودگاه امام خمینی )ره( 

تبدیل به مسئله سیاسی شود.
  ایس�نا: محم��د احم��دی ب��ولاغ، مع��اون 
در  خ��اش  فرمان��دار  اجتماع��ی  سیاس��ی 
سیستان وبلوچستان گفت: یک استاد برجسته 
اهل سنت حوزه و دانشگاه این شهرستان صبح 
جمعه با ضرب گلوله افرادی ناشناس ترور شد. 
مول��وی عبد الش��کور کرد از نخب��گان علمی و 
دانشگاهی، پژوهشگر و فعال در مبحث وحدت 

و انسجام اسلامی خاش بوده است.
 ایرنا: حس��ینعلی امیری، مع��اون پارلمانی 
رییس جمه��ور گفت: تاکی��د رییس جمهوری 
و معاون اول ش��ان این اس��ت که تا زمان مقرر 
طرح های آب ش��هرهای جنوبی کش��ورمان از 
جمله آبادان و خرمش��هر  بهره برداری ش��ود و 

کارهای مربوط به این حوزه به پایان برسد.
 ایرن�ا: محمدباقر الفت، مع��اون اجتماعی و 
پیش��گیری از وق��وع جرم ق��وه قضاییه، گفت: 
اجرای برنامه های پیشگیرانه قوه قضاییه باعث 
تس��ریع در اجرای احکام مرتبط با جرایم مواد 
مخدر شده است؛ به طوری که ۵۴۷ هزار و ۱۰۶ 

پرونده در طول سال ۹۶ مختومه شد.
 ایس�نا: امیر دریادار امیر رس��تگاری، رییس 
س��ازمان صنای��ع دریایی وزارت دف��اع گفت: 
این سازمان از س��ال آینده ساخت شناورهای 
لایروب، جست وجو و نجات را آغاز خواهد کرد.

 ایس�نا: وزیر امور خارج��ه امریکا روز جمعه 
وارد کره ش��مالی ش��د تا درباره بازگشت امن 
باقیمانده اجس��اد ۲۰۰ سرباز امریکایی حاضر 
در جن��گ دو ک��ره و همچنی��ن تواف��ق اولیه 
درباره تاسیس��ات اتمی این کشور با مقام های 

پیونگ یانگ گفت وگو کند.
مع��اون  نوبخ��ت،  محمدباق��ر  ایرن�ا:   
رییس جمه��وری و ریی��س س��ازمان برنامه و 
بودج��ه گف��ت: درحال حاضر، مناب��ع ارزی ما 
نیازهای متعارف کشور را تامین می کند اما اگر 
قرار باش��د هر کس ریال خود را به دلار تبدیل 

کند، طبیعی است نرخ آن افزایش یابد.
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تماس های تلفنی روحانی با صدراعظم آلمان و رییس جمهوری فرانسه پیرامون برجام
رییس جمهوری در تماس تلفنی با صدراعظم 
آلم��ان تاکید کرد: اگر روند کار اجلاس وزیران 
کش��ورهای اروپایی در وین برای ترغیب ایران 
به همکاری و فعالیت مش��ترک امیدوارکننده 
باش��د، مسیر همکاری را با اروپا ادامه خواهیم 
داد. به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی عصر پنجشنبه در تماس تلفنی 
با »آنگلا مرکل« با اش��اره ب��ه خروج یکجانبه 
امری��کا از برج��ام و فرصت مح��دودی که در 
اختیار اروپا قرار گرفت تا مواضع خود را به طور 
روش��ن و صریح درباره چگونگ��ی ادامه برجام 
اعلام کند، گفت: پس از خروج امریکا از برجام 
مش��کلاتی در زمینه اقتصادی، روابط بانکی و 
نفتی ایجاد ش��ده و ش��رکت های سرمایه گذار 
در ای��ران برای ادامه فعالیت ش��ان دچار تردید 

ش��دند. رییس جمه��وری ب��ا اش��اره ب��ه ارائه 
بس��ته پیشنهادی ۳ کش��ور اروپایی در زمینه 
چگونگی عمل به تعهدات و همکاری های شان 
در برج��ام، آن را مأیوس کنن��ده عنوان کرد و 
گفت: متاس��فانه در بسته پیشنهادی ارائه شده 
راهکار عملیاتی و ش��یوه مشخصی برای ادامه 
همکاری ها وجود نداشت و برخی تعهدات کلی 
در حد بیانیه های پیش��ین اتحادیه اروپا عنوان 
ش��ده بود. روحان��ی با بیان اینک��ه برجام یک 
تعه��د متقابل و دوطرفه اس��ت و بعد از حدود 
دو ماه انتظار ارائه یک برنامه روشن از سوی ۳ 
کشور اروپایی را داشتیم، اظهار امیدواری کرد 
اجلاس وزیران امور خارجه ۵ کشور باقیمانده 
در برجام و ایران در وین، پیام صریح، روش��ن 
و امیدوار کنن��ده ای برای ادامه برجام به همراه 

داشته باش��د. »آنگلا مرکل« صدراعظم آلمان 
نی��ز در این گفت وگوی تلفنی، ب��ا بیان اینکه 
در بسته پیش��نهادی به ایران موضوعات کلی 
و اصول��ی مورد اش��اره قرار گرفت��ه و در زمینه 
جزئیات باید گفت وگوها ادامه پیدا کند، گفت: 
آنچه اهمیت دارد، این اس��ت ک��ه می دانیم و 
یقی��ن داری��م می خواهی��م در برج��ام بمانیم 
و معتقدی��م بای��د با آرامش رون��د گفت وگوها 
ادام��ه پیدا کن��د.  همچنین حس��ن روحانی 
ش��امگاه پنجش��نبه در تماس تلفنی »امانوئل 
مکرون«، رییس جمهوری فرانسه با وی، تلاش 
فرانس��ه در حفظ برجام در ماه های گذشته را 
مثبت دانس��ت و اظهار کرد: بسته پیشنهادی 
اروپ��ا درباره ادامه رون��د همکاری ها در برجام 
دربرگیرن��ده همه خواس��ته های ما نیس��ت و 

امیدواری��م روند مذاکرات وزیران ۵ کش��ور در 
وین، بتواند خواس��ته های ای��ران را برای ادامه 
همکاری در برجام تامین کند. رییس جمهوری 
با اشاره به فعالیت های اقتصادی و روابط بانکی و 
مشکلات به وجود آمده برای برخی شرکت های 
اروپایی در پروژه های ایران، به واس��طه خروج 
یکجانب��ه امری��کا از برجام گف��ت: انتظار ما از 
اروپا ارائه یک برنامه عملیاتی روش��ن و دارای 
زمان بندی اس��ت تا بتواند نقشی جبران کننده 
در قبال خروج امریکا از این توافق داشته باشد. 
رییس جمهوری فرانسه نیز در این گفت وگوی 
تلفنی با اشاره به اراده فرانسه برای پایبندی به 
تعهدات خود در برجام، بر ضرورت تلاش برای 
ادامه همکاری ها و گفت وگوهای دوطرف برای 

تداوم این توافق مهم تاکید کرد.

دکتر مهدی کرباس��یان، رییس هیات عامل س��ازمان توسعه  
و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران که همه عمر در حوزه 
مدیریت��ی به دنبال ایده ها و ابتکارهای نو و تأثیرگذار اس��ت، در 
بخش��نامه ای از حدود ۲۰ ش��رکت، اداره، منطقه، طرح و پروژه 
زیرمجموعه خود خواس��ته که جایگاه مسئولیت اجتماعی خود 

را در قبال جامعه پیرامون مشخص کنند.
در بازخوانی گزارش های این مجموعه های س��ازمانی متوجه 
شدم موضوع مسئولیت اجتماعی که دکتر کرباسیان در بخشی 
از جامع��ه کار ای��ران به آن اش��اره  کرده، چقدر در کل کش��ور 

مغفول مانده است.
این موضوع تنها به چن��د معدن و کارخانه فولاد و ذوب آهن 
خلاصه نمی ش��ود، همه وزارتخانه های ب��زرگ از نفت تا انرژی، 
صنعتی تا سنتی، خودروسازان و شرکت های بزرگ خدماتی تا 
یک مغازه کوچک زیرپله ای در مسئولیت های اجتماعی شریک 
و تاثیرگذار هس��تند و بی ش��ک به جامعه بدهکار و چشم خود 

را بسته اند.
تلاش می کنم در چند یادداشت بخشی از وظایف سازمان ها، 
شرکت ها، وزارتخانه ها، اصناف و همه مشاغلی را که می توانند در 
جامعه پیرامون خود نقش آفرینی کنند با تعاریفی از مسئولیت 
اجتماعی آنها بررس��ی کنم. از اینکه مدیریت س��ازمان ایمیدرو 
این فکر را مطرح و ذهن مرا به این سمت کشاند، سپاسگزارم.

مسئولیت اجتماعی شرکت ها چیست؟
 Corporate Social( اجتماع��ی ش��رکت ها  مس��ئولیت 
Responsibility( که در ادبیات نوشتاری و گفتاری اقتصاد و 
مدیریت امروز دنیا به اختصار CSR شناخته می شود، مقوله ای 
جدید در مدیریت کس��ب وکار است و در نیم قرن گذشته، مانند 
 )SUSTAINABLE Development( مقوله توسعه پایدار
و کسب وکار س��بز )Green Business( یا اقتصاد دیجیتالی 
)WebEconomie(، در تحلیل روندهای اقتصاد حال و آینده 

جهان مطرح  شده است.
واژه Responsibility از کلمه Responsi مشتق می شود 

که به معنای پاسخ و پاسخگویی است.
در بسیاری از کشورهای توس��عه یافته و حتی درحال توسعه، 
مقول��ه احترام ب��ه حقوق مصرف کنن��ده، فقط ب��ه موضوعات 
اقتص��ادی و تخفی��ف فصلی و س��الانه کالا و خدم��ات مربوط 
نمی ش��ود و نوع نگاه به حق��وق مصرف کننده، کم��ی بالاتر از 
کیفی��ت کالا و خدم��ات و کلمات��ی مانند OFF ی��ا حراج که 
روی ویترین مغازه ها دیده می ش��ود، است. پاسخگویی به افکار 
عمومی مهم ترین وجه CSR یا مسئولیت اجتماعی شرکت ها و 
سازمان ها است که باید برمبنای صداقت و راستگویی شرکت ها 

با مشتریان عمل کند.
در واقع مقوله مسئولیت اجتماعی شرکت ها، تلاش دارد این 
مفهوم مهم و بنیادین را در اقتصاد قرن بیست ویکمی رواج دهد 
ک��ه در آن تنها، فروش��ندگان و خریداران نهایی کالا و خدمات 
نیس��تند که از خرید یا فروش یک کالا یا خدمت، سود یا ضرر 
می کنند، بلکه دامنه سهامداران و ذی نفعان، بیش از خریداران 
نهایی اس��ت، به همین دلیل بحث محیط زیست و جامعه نیز به 

میان کشیده می شود.
بح��ث CSR به طورکلی به این مس��ئله توجه دارد که چقدر 
فعالیت ه��ای تولیدی ی��ا خدماتی بنگاه ه��ای اقتصادی، حامی 
محیط زیست، حامی جامعه، حامی اقتصاد پایدار، حامی حقوق 
برابر کارکنان، حامی حقوق انس��ان ها و حیوانات یا نس��ل های 

آینده است.
مسئولیت اجتماعی شرکتی یا مسئولیت اجتماعی شرکت ها 
ی��ا مس��ئولیت اجتماع��ی س��ازمان ها از جس��تارهای »اخلاق 
کس��ب وکار« اس��ت که به نقش ش��رکت ها در ح��وزه اجتماع 
می پردازد. مس��ئولیت اجتماعی ش��رکتی مجموع��ه وظایف و 
تعهداتی است که شرکت باید در جهت حفظ، مراقبت و کمک 

به جامعه ای که در آن فعالیت می کند، انجام دهد.
مسئولیت اجتماعی ش��رکت ها در پیوند با مسئولیت شرکت 
در برابر جامعه، انس��ان ها و محیطی اس��ت که ش��رکت در آن 
فعالیت می کند و این مسئولیت از جستارهای اقتصادی و مالی 
فراتر می رود. مس��ئولیت اجتماعی شرکت در تعریفی روشن تر 

این گونه بیان  شده است:
»مسئولیت اجتماعی شرکت فعالیت هایی است که پیش برنده 
س��ود و منفعت اجتماعی و فراتر از منافع س��ازمان و آن چیزی 

است که قانون بایسته می دارد.«
مطالبه از سازمان ها برای »مس��ئولانه عمل کردن« در قبال 
جامعه، موضوعی اس��ت که با گسترش روزافزون اثرگذاری آنها 
بر محورهای تش��کیل دهنده توس��عه پایدار یعن��ی »اقتصاد«، 
»جامعه« و »محیط زیس��ت«، در دهه های پایانی قرن بیس��تم 
ش��دت گرفته و منجر به این شده که مفهومی به نام مسئولیت 
اجتماعی سازمان ها یا CSR در دنیای مدیریت ظهور پیدا کند.

در موضوع مسئولیت های اجتماعی به نظر می رسد باید پیش 
از هر چیز، تعریف درس��ت از مسئولیت اجتماعی و جایگاه آن 
در ش��رکت ها و مس��ئولانه عمل کردن مدیران در قبال جامعه 
پیرامون و رعایت اخلاق حرفه ای کار و مواردی از جمله مسائل 
زیس��ت محیطی و اقتصاد سبز را باتوجه به اهداف و دیدگاه های 
مدیریت ارشد هر سازمان یا شرکت یا کارخانه برای زیرمجموعه 
تعریف کرد و بعد از آن  براس��اس شرح وظایف، پاسخ و عملکرد 

اجرایی مناسب درخواست کرد.
موض��وع مس��ئولیت اجتماع��ی ش��رکتی در زیرمجموع��ه 
مس��ئولیت های جمعی دیده می ش��ود و حساسیت آن از فردی 

بسیار بالاتر است.
بازهم در این باره خواهم نوشت.

له
مقا

سر

مسئولیت اجتماعی 
شرکت ها و سازمان ها 
چیست؟

ناصر بزرگمهر/ مدیر مسئول
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود
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عکس روز

نشست کمیسیون مشترک برجام در »وین« برگزار شد

کوبورگ در انتظار یک پیشنهاد
هتل کوبورگ وین بار دیگر میزبان مذاکرات 

برجامی شد، اما این بار بدون حضور امریکا.
قرار اس��ت در نشس��ت وزیران خارجه ایران، 
آلمان، انگلیس، فرانس��ه، چین، روسیه و خانم 
موگرینی بسته پیش��نهادی اقتصادی اروپا که 
ق��رار بود با هدف تامین منافع اقتصادی تجاری 
و مالی ایران از ادامه اجرای برجام بدون امریکا 

تهیه و ارائه شود، به ایران تحویل داده شود.
به گ��زارش ایرن��ا، یک مق��ام مذاکره کننده 
ایرانی پنجشنبه شب پس از تماس های تلفنی 
آنگلا مرکل صدر اعظم آلمان و امانوئل مکرون 
رییس جمهوری فرانسه با روحانی تحویل بسته 
اروپا به ایران را تایید کرد. براس��اس آنچه پیش 
از برگزاری این نشس��ت اعلام ش��د، روز جمعه 
نشست کمیس��یون مش��ترک وزیران خارجه 
کش��ورهای عضو برج��ام در وین برگزار خواهد 
ش��د و در همین چارچوب عصر پنجشنبه، وزیر 
امور خارجه با هیات همراه از جمله سیدعباس 
عراقچی، معاون سیاس��ی وزی��ر امور خارجه و 
لعیا جنیدی، مع��اون حقوقی رییس جمهوری 
عازم اتریش ش��دند. محمدج��واد ظریف پس 
از ورود به وین و پیش از نشس��ت کمیس��یون 
مش��ترک وزیران امور خارجه کشورهای عضو 
برج��ام توییت��ی را در این زمینه منتش��ر کرد.  
وزیر امور خارجه کش��ورمان در صفحه شخصی 
خود در توییتر نوش��ت: »در وین برای ش��رکت 
در نشست وزیران امور خارجه کشورهای عضو 
برجام هس��تم. دس��تور کار من کاملا روش��ن 
اس��ت؛ دس��تیابی به راه حل های عملی. انتظار 
دارم همتایانم در اتحادیه اروپا به ویژه ۳ کش��ور 
اروپایی به اضافه چین و روسیه به جای قول های 
بزرگ و نامشخص، تعهداتی روشن و قابل اجرا 
بدهند. تحریم ها و اجرای برجام مانع الجمع اند.« 
همچنین محمدجواد ظریف پس از ورود به وین 
به خبرنگاران گفت: دستور کار من کاملا روشن 
اس��ت؛ دس��تیابی به راه حل های عملی.ظریف 
ادامه داد: انتظار دارم همتایانم در اتحادیه اروپا 
به ویژه ۳ کشور اروپایی به اضافه چین و روسیه 
به جای قول های بزرگ و نامش��خص، تعهداتی 
روشن و قابل اجرا بدهند.وزیر خارجه در پاسخ 
به اینکه روز جمعه بسته اقتصادی اتحادیه اروپا 
به ایران ارائه خواهد شد، انتظارهای شما از این 
بس��ته چه خواهد بود؟ گف��ت: آنچه که انتظار 
داریم این اس��ت که روز جمعه بس��ته ای را که 

ارائ��ه می دهند تعهدات مجموعه کش��ورهای 
باقیمان��ده از ۱+۵ یعن��ی کش��ورهای چین و 
روس��یه و ۳ کشور اتحادیه اروپا و خود اتحادیه 
اروپ��ا در واقع تعهداتی باش��د که حقوق مردم 
ای��ران از برجام، حال چه اقتصادی و چه س��ایر 
حقوق شان را دیده باشد، زیرا برجام تنها حقوق 
اقتصادی برای جمهوری اسلامی ایجاد نکرده، 
بلکه در حوزه هس��ته ای و سیاسی اقدام هایی را 
پیش بینی کرده که باید ازسوی طرف های دیگر 
انجام می ش��د.وی گفت: بسیاری از این اقدام ها 
به وی��ژه در حوزه اقتصادی اقدام هایی منوط به 
برداشته ش��دن تحریم های امریکا بود و اکنون 
که ای��ن تحریم ها بر اثر اقدام غیرقانونی ایالات 
متحده بازگشته، لازم است سایر اعضای برجام 
به عنوان مسئولیت مشترکی که داشتند، آن را 
جب��ران کنند. ظریف اف��زود: آنچه که ما توقع 
داری��م این اس��ت که حقوق م��ردم ایران دیده 
ش��ود. البته ریز توقع های مان را به اتحادیه اروپا 
و سایر اعضای برجام اطلاع داده ایم و حال باید 
ببینیم تا چه می��زان این انتظارهای جمهوری 
اس��لامی را که انتظارهای بحقی اس��ت، مورد 
توجه قرار می دهند. همچنین پیش از برگزاری 
نشست کمیس��یون مش��ترک وزیران خارجه 
کش��ورهای عضو برجام، محم��د جواد ظریف 
وزی��ر امور خارج��ه ایران و فدری��کا موگرینی 
مس��ئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در یک 
صبحانه کاری در هتل کوبورگ با یکدیگر دیدار 
و درباره مذاکرات چند ساعت آینده به گفت وگو 
و رایزنی پرداختند. در این دیدار دوطرف درباره 
آین��ده توافق هس��ته ای و موضوع هایی که قرار 
بود در نشس��ت کمیسیون مش��ترک برجام با 

حضور وزی��ران خارجه ۵  قدرت جهانی درباره 
آن گفت وگو  شود، رایزنی کردند. پس از ماراتن 
دیدارهای دوجانبه وزیران خارجه عضو برجام، 
نشس��ت کمیسیون مشترک به ریاست فدریکا 
موگرینی، مس��ئول سیاس��ت خارجی اتحادیه 
اروپا روز گذشته در هتل کوبورگ وین آغاز شد.

ب��ه گ��زارش ایرن��ا، در ای��ن نشس��ت که به 
درخواس��ت ای��ران در س��طح وزی��ران برگزار 
می ش��ود؛ قرار است بسته پیش��نهادی اروپا با 
ه��دف تامین منافع اقتص��ادی، تجاری و مالی 
ایران از ادامه اجرای برجام بدون امریکا بررسی 
ش��ود. صبح جمع��ه وزیر امور خارج��ه ایران با 
مس��ئول سیاس��ت خارجی اتحادیه اروپا، وزیر 
خارج��ه چین و روس��یه دیداره��ای دوجانبه 
داش��ت. همزمان دیداره��ای جداگانه دیگری 
میان وزیران خارجه روس��یه با چین و هرکدام 
جداگانه با مس��ئول سیاس��ت خارجی اتحادیه 
اروپا برگزار ش��د. الیستر برت، معاون وزیر امور 
خارج��ه انگلیس در ام��ور خاورمیانه در غیاب 
بوریس جانس��ون که برای ش��رکت در نشست 
اعضای کابینه درب��اره برگزیت، در وین حضور 

ندارد، به جای او در این نشست حاضر است. 
دونال��د ترامپ، رییس جمه��وری امریکا ۱۸ 
اردیبهش��ت  به بهان��ه پایبند نب��ودن ایران به 
برج��ام و ادع��ای حمایت تهران از تروریس��م، 
کش��ورش را از توافق هس��ته ای ای��ران با ۵+۱ 
خارج کرد و یادآور ش��د تحریم ها را علیه ایران 
بازخواه��د گرداند؛ تحریم های��ی که در دو بازه 
زمان��ی ۹۰ و ۱۸۰ روزه اجرایی خواهند ش��د. 
به گفت��ه مدیر سیاس��ت گذاری وزارت خارجه 
امری��کا تحریم های��ی که از ۱۳ م��رداد به اجرا 

گذاشته می شوند بخش خودرو و تجارت طلا را 
هدف قرار می دهد. تحریم های آبان نیز مربوط 
به تبادلات بانکی اس��ت و بخ��ش انرژی ایران 
را ه��دف قرار می دهد. دونال��د ترامپ، چندی 
پی��ش از برنامه این کش��ور ب��رای قطع خرید 
نفت ایران از نوامبر خبر داد. در آخرین نشست 
کمیسیون مشترک برجام که خرداد گذشته در 
وین برگزار شد، شرکت کنندگان خواهان ادامه 
این توافق و تامین خواس��ته های ایران ش��دند.
نشس��ت روز جمع��ه از آن  جهت دارای اهمیت 
است که با تعمیق شکاف در روابط فراآتلانتیکی 
در هفته های گذش��ته، می توان امیدوار بود که 
اروپ��ا بیش  از پیش موضع روش��ن تر و حمایت 
آش��کارتری در قبال حفظ توافق هس��ته ای از 
خود نش��ان دهد. پارلمان اروپا روز چهارشنبه 
طرح��ی را تایید کرد ک��ه به موجب آن »بانک 
سرمایه گذاری اروپا« می تواند با ایران همکاری 
کند. این اقدام در راس��تای غلبه بر موانع بانکی 
و زنده نگهداشتن توافق هسته ای با ایران انجام 
می شود. کمیس��یون اروپا نیز اعلام کرده برای 
مقابله با تحریم امریکا »قانون انس��داد« را برای 
حفاظت از ش��رکت ها اج��را می کند. در جریان 
سفر تازه رییس جمهوری کشورمان به دو کشور 
سوئیس و اتریش نیز تعدادی سند همکاری در 
حوزه های گوناگون اقتصادی به امضا رسید که 
این امر نش��ان دهنده اراده طرف های باقیمانده 
در برج��ام، ب��رای زنده نگهداش��تن این توافق 
ب��دون حضور امریکا اس��ت. س��رانجام پس از 
نزدیک ۴ س��اعت نشست وزیران خارجه ایران 
و ۵ کش��ور عضو برجام در وین به پایان رس��ید. 
فدریکا موگرینی، مس��ئول سیاس��ت خارجی 
اتحادی��ه اروپا پس از پایان نشس��ت مش��ترک 
کمیسیون برجام اعلام کرد: ایران و قدرت های 
جهان��ی توافق کردند که مذاک��رات ادامه یابد. 
خبرن��گار فیگارو ب��ه نقل از مناب��ع نزدیک به 
وزارت خارجه فرانس��ه اعلام ک��رد: نمی توانیم 
تمام خس��ارت هایی را که ای��ران پس از خروج 
امریکا از برجام متحمل ش��ده، جبران کنیم. در 
همین باره رویترز نوش��ت: پیشرفت توافق های 
نفتی و بانکی، دو محور اصلی مذاکرات در وین 
ب��ود و ف��روش نفت ایران در اروپا و دسترس��ی 
ای��ران به س��وئیفت گ��زارش ش��ده اند. رویترز 
رایزنی ه��ای ابتدای��ی درباره ف��روش نفت را تا 

حدی موفقیت آمیز اعلام کرد.

ویژه تر از خبر

مبارزه با فساد تبلیغاتی شده است
در  تهران  شهرداری  در  فساد  گوناگون  ابعاد  درباره  تهران  شهر  شورای  رییس 
دوره های گذشته توضیحاتی را ارائه کرد. به گزارش ایسنا، محسن هاشمی با اشاره 
اصولا  گفت:  تهران  شهرداری  در  فساد  با  مبارزه  به  تهران  شهر  شورای  اهتمام  به 
مبارزه با فساد در کشور ما، بیش از اندازه تبلیغاتی شده و حالت هیاهو پیدا کرده 
مایوس می کند.  را  مردم  نمی شود،  به درستی دیده  آن  واقعی  اثرات  آنکه  به دلیل  و 
هاشمی با بیان اینکه در کشور ما درباره فساد زیاد حرف زده می شود که آرام آرام خود 
فاسد هم مظلوم می شود، گفت: در شهرداری تهران نیز باید مبارزه با فساد، متمرکز 
بر مبارزه سیستماتیک شود و علاوه بر شناسایی منشأ و مبدأ فساد با مسببان آن که 
در این نظام غلط قد کشیدند نیز برخورد شود تا حق و حقوق مردم به آنها بازگردانده 
شود. رییس شورای شهر تهران با بیان اینکه درباره پرونده فساد در شهرداری تهران 
بود،  نجومی  املاک  بحث  آن  نمونه های  از  یکی  که  است  مطرح  زیادی  بحث های 
رسیدگی  پرونده  این  ابعاد  همه  به  کرده  اعلام  قضاییه  قوه  به تازگی  کرد:  تصریح 
کرده و با مسببان آن برخورد شده و به نظر می رسد این پرونده مختومه شده است.

 وی با بیان اینکه با شروع به کار شورای شهر پنجم بحث مبارزه با فساد داغ شد و آقای نجفی، 
شهردار پیشین تهران با کمک حراست و بازرسی شهرداری بر مبنای اخبار و اطلاعات شان، 
فعالیت هایی را آغاز کردند، گفت: این فعالیت ها منجر به ارسال چند نامه به قوه قضاییه شد اما 
این نامه ها شکایت نبود بلکه گزارش بود؛ اما دقت داشته باشید در برخی فسادها دادستان به 
عنوان مدعی العموم وقتی از موضوع آگاه شود، وارد می شود و گهگاه دیده اید که مدعی العموم 
حتی برای مصاحبه ها نیز دستور رسیدگی می دهد و به نظر می رسد آقای نجفی نامه ها 
را به قوه قضاییه به عنوان یک مستند ارسال کرده تا منجر به تعقیب قضایی و پرونده شود.
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استانها

بر
خ 3 هزار و ۴۸۸ مشترک در مدار حاشیه نشینی 

هشدار مدیران عامل صنعت آب خراسان جنوبی به مسئولان

مصطف�ی ملائی، نماینده روزنامه  در خراس�ان 
جنوب�ی - نشس��ت خبری مدیران عام��ل صنعت آب 
خراس��ان جنوبی به مناس��بت هفت��ه صرفه جویی در 
مصرف آب با حضور مهدی هاش��می مقدم مدیرعامل 
شرکت آبفای شهری استان، حسین امامی مدیرعامل 
ش��رکت آب منطقه ای و صفوی نژاد مدیرعامل آب و 

فاضلاب روستایی خراسان جنوبی برگزار شد.
به گزارش  از خراسان جنوبی حسین امامی، 
مدیرعامل ش��رکت آب منطقه ای خراس��ان جنوبی با 
بیان اینکه آب را باید بهینه مصرف کنیم، عنوان کرد: 
در بخش کش��اورزی، شرب و صنعت نیاز به همکاری 
بیش��تر داریم که گ��ذر از این مرحل��ه همت مردم و 
مس��ئولان را می طلب��د. وی با بیان اینک��ه بازدهی و 
بهره وری آب بسیار پایین است، گفت: این امر گرچه 
نقطه ضعف به ش��مار م��ی رود ام��ا از طرفی فرصتی 
طلایی برای افزایش بازدهی با هزینه های اندک است 

که مدیریت مصرف آب را به همراه دارد.
وظیف�ه ذات�ی وزارت نی�رو تامی�ن آب  �

است
امامی با تاکید بر اینکه انتقال آب به استان وظیفه 
ذاتی وزارت نیرو اس��ت، بیان کرد: وزارت نیرو توجه 
زیادی به سرمایه گذاری بخش خصوصی در پروژه های 
این حوزه دارد. وی با اشاره به اینکه مشکل آب شرب 
در شرق کشور مشکلی حیاتی است، خاطرنشان کرد: 
سرانه تولید ناخالص استان بسیار پایین است که برای 
افزایش نرخ این ش��اخص نیاز به آب است. این مقام 
مس��ئول با بیان اینکه برای شناسایی سرمایه گذاران 
اقدام هایی انجام ش��ده، تصریح کرد: این گونه پروژه ها 
نیاز ب��ه مقدماتی دارن��د و نمی توان بدون پش��توانه 

عملیات اجرایی آنها را آغاز کرد.
هزینه نگهداری تصفیه خانه �

مدیرعامل ش��رکت آب منطقه ای خراسان جنوبی 
بیان ک��رد: پیش از اجرای این پروژه باید مصرف آب 
موجود را بهینه کنیم. این پروژه براساس برآوردهای 
اولیه ۴ هزار میلیارد تومان هزینه دارد که اگر وقفه ای 
کوتاه در آن اتفاق بیفتد، س��الانه هزار میلیارد تومان 
ض��رر به دنبال دارد، از همین رو بای��د بعد از تکمیل 
زیرساخت ها در مدتی کوتاه و فشرده عملیاتی شود تا 

بهره وری و کیفیت خوبی داشته باشد.
 امام��ی ب��ه تصفیه خانه آب ش��رب ش��هر بیرجند 
اش��اره کرد و افزود: ف��از دوم ای��ن تصفیه خانه را به 
 م��دت ۱۵ س��ال از اعتب��ارات ملی واگ��ذار خواهیم 

کرد. 
اکنون آب ش��رب جنوب شهر از زون تصفیه خانه و 
دو حلقه چاه تامین می شود که امیدواریم پیمانکاران 

با ش��رایط اقتصادی موج��ود ورود پی��دا کنند، زیرا 
هزین��ه بهره ب��رداری از تصفیه خانه س��الانه بین ۶ تا 
۷ میلیارد تومان خواهد بود. مدیرعامل ش��رکت آب 
منطقه ای خراس��ان جنوبی با بیان اینکه توانس��تیم 
۱۴۰ مترمکع��ب کاه��ش مص��رف آب در بخ��ش 
کشاورزی داشته باش��یم، عنوان کرد: با تغییر الگوی 
کش��ت و مدیریت مصرف در مزرعه که شامل اجرایی 
ش��دن ۱۵ پروژه با همکاری جهاد کشاورزی می شود 
می توان ب��ه صرفه جویی در مص��رف آب و بهره وری 

بیشتر کمک کرد.
پساب به جای چاه های کشاورزی �

امامی با اش��اره به اینکه ۸ س��د مخزنی با ظرفیت 
۶۴ ت��ا ۶۶ مترمکعب در دس��ت بهره ب��رداری داریم، 
عنوان کرد: با بهره برداری از س��د سیاهو ۱۷ میلیون 
مترمکعب به ظرفیت سدهای مخزنی اضافه می شود. 
وی ادامه داد: ۱۴ پروژه تغذیه ای در حال بهره برداری 
داریم. افزون بر ۱۹۵ س��ازه آبی کوچک ساخته شده 

است. 
همچنین در راس��تای جایگزینی پساب با چاه های 
کش��اورزی به منظور تخصیص به شرب، ۳/۵ میلیون 
مترمکعب پس��اب جایگزین آب ش��رب می شود و به 
تغذیه س��فره های زیرزمینی کم��ک خواهد کرد. وی 
با اش��اره به اینکه برای روستاهای شهرستان درمیان 
۱۰میلی��ارد تومان اعتب��ار از ردی��ف اعتبارات تنش 
آب��ی دریافت خواهیم کرد، گف��ت: ۲۲میلیارد تومان 
از اعتب��ارات مح��ل ۲ و ۱۲ میلی��ارد توم��ان غیر از 
ردیف های ملی برای اجرای پروژه ها دریافت می کنیم 

که هفته آینده تصویب خواهد شد.
قیمت تمام شده هر مترمکعب آب �

مه��دی هاش��می مقدم، مدیرعامل ش��رکت آب و 
فاضلاب شهری استان نیز در این جلسه گفت: آب در 
خراسان جنوبی از حساسیت بالایی برخوردار است و 
نیاز اس��ت با همکاری ه��م در زمینه ارائه خدمات به 
عم��وم مردم اقدام کنیم. وی افزود: در مجموعه نظام 
اداری ه��ر کدام از ما وظایف��ی داریم و وظیفه ما این 

است که آب مورد نیاز مردم را تامین کنیم. 
مدیرعامل ش��رکت آب و فاضلاب خراسان جنوبی 
با بیان اینکه اقتصاد آب بحث بس��یار مهمی اس��ت و 

نمی توانیم آب را با هزینه های پایین در اختیار مردم 
قرار دهیم، بیان کرد: درحال حاضر نرخ تمام شده هر 

مترمکعب آب هزار و ۲۸۰ تومان است.
آب شرب بیرجند استاندارد است �

هاش��می مقدم ب��ا اش��اره ب��ه اینک��ه هزینه ه��ای 
تصفیه خانه در س��رمایه گذاری های اس��تهلاک لحاظ 
نش��ده، تصریح ک��رد: کیفیت آب ش��رب بیرجند در 
حد اس��تاندارد اس��ت و م��ا از این نظ��ر در محدوده 
اس��تاندارد ق��رار داری��م و فلزاتی که در گذش��ته در 
آب وجود داش��ته، حذف ش��ده و از لحاظ میکروبی 
نیز مش��کلی وجود ندارد. وی ب��ا بیان اینکه روزانه از 
بخش ها و نقطه های گوناگون بازرس��ی و کلرس��نجی 
انجام می ش��ود، خاطرنش��ان ک��رد: گوارایی آب حق 
مردم اس��ت و در این زمینه اقدام ه��ای خوبی انجام 
شده که یکی از این اقدام ها استفاده از ظرفیت بخش 
خصوصی برای ایجاد اش��تغال و همچنین دسترسی 

مردم به آب باکیفیت تر است. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خراسان جنوبی از 
انجام مراقبت ها و کنترل های بسیار سخت بهداشتی 
خب��ر داد و یادآور ش��د: ما چاره ای ج��ز اینکه بخش 
خصوص��ی ب��ه ما کم��ک و در پروژه ه��ای این حوزه 

سرمایه گذاری کند، نداریم. 
هاشمی مقدم با بیان اینکه همه ما در فرهنگ سازی 
برای مصرف بهینه آب نقش داریم، اظهار کرد: در این 
راستا در قالب بخشی به نام مدیریت تقاضا، مدیریت 
مصرف را نیز گنجانده ایم و تلاش بسیاری انجام شده 
است.  وی با بیان اینکه نخستین گام انجام مطالعات 
اس��ت، افزود: برای تمام ش��هرهای استان شبکه های 
جامعی در زمینه طرح های توس��عه ش��هری داریم و 
نقشه راهی برای توس��عه، اصلاح و بازسازی خدمات 
فراهم کرده ایم و در ارائه این خدمات س��عی شده از 

لوازم استاندارد استفاده شود.
شهرداری همکاری کند �

مدیرعامل ش��رکت آب و فاضلاب خراسان جنوبی 
با بیان اینکه درحال حاضر ش��هرداری فضای س��بز را 
مدیری��ت می کند، اف��زود: در هفت��ه صرفه جویی در 
مصرف آب کارگاه آموزش��ی برای کارگران شهرداری 
برگزار ش��د. در این زمینه انتظار م��ی رود آبیاری در 

ساعات پایانی شب انجام و گیاه کم آب بر کشت شود. 
هاشمی مقدم متوس��ط مصرف سرانه خانگی را ۱۳۸ 
لیتر در ش��بانه روز عنوان کرد، در حالی که میانگین 

مجاز ۱۱۰ تا ۱۵۰ لیتر است. 
این مقام مس��ئول ادامه داد: متوسط سرانه مصرف 
اس��تان در کل ۱۸۸ لیتر در شبانه روز است که عدد 
مناس��بی اس��ت و مردم خراس��ان جنوبی باتوجه به 
فرهنگ غن��ی که دارند، توجه ویژه ای به این موضوع 

نشان می دهند. 
وی با اش��اره به اینکه ۸۰ درصد مش��ترکان استان 
در بخش خانگی هستند که ۷۴ درصد آب را استفاده 
می کنند، تصری��ح کرد: ۸۳ درصد این گروه میانگین 
مصرف اس��تاندارد دارند و ۱۷ درص��د باقیمانده ۳۲ 
درص��د آب را مصرف می کنند. در این بخش در حال 

برنامه ریزی هستیم تا مصرف را پایین بیاوریم. 
مدیرعامل ش��رکت آب و فاضلاب خراسان جنوبی 
به ش��بکه های فاضلاب اش��اره کرد و اف��زود: اجرای 
ش��بکه های فاضلاب تابع منابع مالی است و نمی توان 

زمان معینی برای اجرای آن در نظر گرفت. 
هاش��می مقدم ب��ا بی��ان اینک��ه در بح��ث فن��ی 
زیرس��اخت های اس��تان باتوجه به وجود پیمانکاران 
توانمن��د فراهم اس��ت، گف��ت: در این راس��تا اجرای 
ش��بکه های فاض��لاب را بومی س��ازی کرده ایم که در 
اجرای این ن��وع پروژه ها ۳۵۰ تا ۷۰۰ میلیون تومان 

برای هر کیلومتر هزینه می شود.
افزایش حاشیه نشینی در مرکز استان �

صف��وی ن��ژاد، مدیرعام��ل ش��رکت آب و فاضلاب 
روس��تایی خراس��ان جنوبی در این جلسه با تاکید بر 
اینکه از ۳ هزار و ۸۰۰ روس��تای اس��تان فقط هزار و 
۷۵۳ روستا دارای سکنه هستند که از این تعداد فقط 
۷۱ درصد روستاییان از شبکه آب شرب به طور کامل 
برخوردار هس��تند، ابراز کرد: ۲ هزار و ۴۷ روس��تای 

دیگر خالی از سکنه شده است.
 وی ب��ا تاکید بر اینکه متاس��فانه زنگ هش��دار و 
اخطار حاشیه نش��ینی در روس��تاهای حاش��یه مرکز 
اس��تان به صدا درآم��ده، عنوان کرد: ۳ه��زار و ۴۸۸ 
مش��ترک از س��ال گذش��ته تاکنون به جمعیت زیر 
پوشش ما اضافه ش��دند که ۴۸۰ مشترک مربوط به 

حاشیه شهر بیرجند هستند. 
مدیرعامل ش��رکت آبفار خراس��ان جنوبی با بیان 
اینکه ۱۷درصد مش��ترکان با مشکل کمبود یا قطعی 
آب در ۱۵۲ روس��تا روبه رو هس��تند و ۱۷ درصد در 
نقطه س��ر به سر قرار دارند، خاطرنشان کرد: اگر این 
مش��ترکان در مصرف آب صرفه جوی��ی کنند، دیگر 

قطع آب نخواهیم داشت.

رییس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت سیستان و بلوچستان خبر داد

 آغاز طرح بازرسی 
 و نظارت بر بازار کالا

 و خدمات
طرح ویژه بازرس��ی و نظارت بر بازار کالا و 
خدمات در راس��تای رفع التهاب و آرام سازی 
فضای بازار آغاز ش��د. نادر میرش��کار، رییس 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و 
بلوچس��تان با بیان این مطل��ب گفت: باتوجه 
به ش��رایط حس��اس کنونی، در راستای رفع 
التهاب و آرام س��ازی فضای ب��ازار و به منظور 
ایفای مطلوب وظایف ذاتی، قانونی و تکلیفی، 
به منظ��ور اقدام ه��ای بهن��گام و بازدارنده با 
اس��تفاده از همه اهرم های قانونی در اختیار، 
برخ��ورد موث��ر با تخلف��ات اح��رازی به ویژه 
احتکار، عرضه نکردن کالا و گرانفروشی طرح 
ویژه بازرس��ی و نظارت بر بازار کالا و خدمات 
براساس ابلاغ مقام عالی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در سطح استان آغاز شد. به گزارش 
 از سیس��تان و بلوچس��تان، میرشکار 
درباره اهداف اجرای طرح ویژه نظارتی اعلام 
ک��رد: ایجاد ثبات و آرام��ش در بازار، افزایش 
رضایتمندی م��ردم و ارتقای اعتماد عمومی، 
هدفمندس��ازی و هوشمندس��ازی بازرسی ها 
با توج��ه به اولویت ه��ای کالای��ی و خدماتی 
منطبق با سیاست گذاری کارگروه تنظیم بازار 
و برخ��ورد با متخلفان، اس��تفاده حداکثری و 
بهره گیری از ظرفیت و توان ناظران افتخاری، 
اتاق های اصن��اف، اتاق های بازرگانی، صنایع، 
معادن و کش��اورزی، انجمن ه��ای حمایت از 
حق��وق مصرف کنندگان و دیگر تش��کل های 
بخش خصوصی و تدوین میزان، نوع و شرایط 
پاس��خگویی آنها در مقابل اختیارهای واگذار 
ش��ده از اه��داف تهی��ه و اجرای ط��رح ویژه 

نظارتی است.
میرش��کار ادام��ه داد: کنت��رل و نظارت بر 
وضعیت ب��ازار کالا و خدم��ات اولویت دار در 
مراح��ل تامین و توزیع، ارائ��ه خدمات و نرخ 
متناس��ب با نیاز بازار با ه��دف ایجاد آرامش 
در فضای روانی جامعه، ایجاد زمینه مناس��ب 
ب��رای تامی��ن و توزی��ع نیازه��ای عمومی و 
جلوگیری از هرگونه احتکار و امتناع از عرضه 
به قصد گرانفروش��ی یا ضرر به جامعه پس از 
اعلام ضرورت عرضه از س��وی مراجع قانونی، 
جلوگی��ری از تخلفات احتمالی و رس��یدگی 
ف��وری، دقی��ق و کارشناس��ی ش��کایت ها و 
گزارش ه��ای مردمی، اتخ��اذ تمهیدات لازم 
به منظ��ور هم افزایی و همکاری موثر با س��ایر 
نهاده��ا و س��ازمان  های ذی ربط در راس��تای 
وحدت روی��ه در اقدام های نظارت��ی از دیگر 

اهداف اجرای این طرح به شمار می رود.

 میزان مصرف
  ۳ماهه گاز طبیعی
 در خراسان جنوبی

مدیرعامل ش��رکت گاز اس��تان خراس��ان 
جنوب��ی از مصرف اف��زون ب��ر ۳۴۱ میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی در ۳ ماه نخس��ت سال 
در س��طح اس��تان خبر داد. به گزارش روابط 
عمومی شرکت گاز اس��تان خراسان جنوبی، 
سید محمود هاشمی با اعلام این خبر، اظهار 
کرد: بخ��ش نیروگاهی در اس��تان با مصرف 
بیش از ۲۲۰ میلیون مترمکعب گاز طبیعی با 
۶۴ درصد بیشترین میزان مصرف گاز طبیعی 
و پ��س از آن بخش ه��ای خانگ��ی، تج��اری 
و عموم��ی با مص��رف افزون ب��ر ۴۳میلیون 
مترمکع��ب، ۱۳ درصد می��زان مصرف گاز را 
در ۳ ماه نخس��ت امس��ال به خود اختصاص 

داده اند.
ب��ه گ��زارش  از خراس��ان جنوب��ی 
مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان جنوبی 
تصریح کرد: در بخش های صنعتی، س��یمان 
و حمل ونق��ل نیز در مجم��وع ۲۳ درصد گاز 

طبیعی استان مصرف شده است. 
هاش��می با اشاره به اینکه درحال حاضر ۲۵ 
ش��هر و ۲۹۵ روس��تای اس��تان از نعمت گاز 
طبیعی برخوردار هس��تند، بیان کرد: بیش از 
۹۵ درصد خانوار ش��هری و ۴۷ درصد خانوار 
روستایی استان زیر پوشش شبکه گاز طبیعی 

قرار دارند.

 در بحث فنی 
زیرساخت های 
استان باتوجه 

به وجود 
پیمانکاران 

توانمند فراهم 
است، در این 
راستا اجرای 
شبکه های 
فاضلاب را 
بومی سازی 

کرده ایم که در 
اجرای این نوع 
پروژه ها ۳۵۰ 
تا ۷۰۰ میلیون 

تومان برای 
هر کیلومتر 

هزینه می شود

در جمع اعضای هیات رییسه اتحادیه های صنفی اصفهان مطرح شد:

دولت پیش از ارائه نسخه های اقتصادی به دیدگاه های بخش خصوصی توجه کند
سید عبدالوهاب سهل آبادی، رییس اتاق بازرگانی اصفهان در 
نشست اعضای هیات رییسه اتاق اصناف و رییسان اتحادیه های 
صنفی گفت: انتظار این است که با تخلفات ارزی اخیر برخورد 
و از بخ��ش خصوص��ی واقعی در برابر نوس��انات ارزی حمایت 
جدی تری شود. به گزارش  از اصفهان، سید عبدالوهاب 
س��هل آبادی در ابتدای این نشست گفت: در آیین گرامیداشت 
روز صنعت و معدن از رییس جمهوری و وزیران خواستم که با 
مردم ارتباط مستقیم داشته باشند و مشکلات آنها را از نزدیک 

لمس کنند. وی بیان کرد: با اعزام تیم های اقتصادی نمی توان 
نس��خه های اصلاح��ی پیچید. وض��ع کنونی نش��ان می دهد 
پیچیدن این نسخه ها هیچ نتیجه ای در بر نداشته است. رییس 
ات��اق بازرگانی اصفهان اعلام کرد: امروز وقت آن اس��ت که ارز 
را تک نرخی کنند زیرا از اول انقلاب تاکنون به خاطر دو نرخی 

بودن ارز ضربه زیادی به اقتصاد وارد شده است.
وی اف��زود: دول��ت بای��د پیش از نس��خه پیچی��دن به نظر 
تش��کل های گوناگون گوش و به آنها ترتی��ب اثر دهد. انقلاب 

که ش��د همه بازارها بسته ش��د اما خودمان حقوق کارگران را 
دادیم و فروشگاه هایی را راه اندازی کردیم که تامین ارزاق مردم 
را انجام می دادند. وی با بیان اینکه حاش��یه س��ود اصناف کم 
شده، تصریح کرد: مردم با بازی با طلا، کشور را زمین می زنند. 
لازم اس��ت کمی تحمل کنند زیرا مسئولان در حال پیگیری 
مشکلات هستند. رییس اتاق بازرگانی اصفهان با اشاره به ورود 
چند هزار خودرو به کشور، گفت: از دولت انتظار داریم اسامی 
کس��انی را که به طور غیرقانونی خ��ودرو وارد کرد ه اند، مطرح 

و ب��ا آنها برخ��ورد کند. وی اعلام کرد: اصناف از س��ال جاری 
می توانند یک کارگر را با تفاهم دوطرفه استخدام و لازم نیست 
موضوع را با اداره کار هماهنگ کنند. س��هل آبادی با اش��اره به 
اینکه لازم است مطالبات بازاریان با مسئولان کشوری در میان 
گذاش��ته شود، گفت: بازاریان مس��ائلی را می دانند و از اموری 
باخبرن��د که خیلی ها نمی دانند. ام��روز تنها با تولید می توانیم 
روی پای خود بایستیم و فقط در این صورت است که دشمن 

هیچ کاری نمی تواند بکند اما نیاز به همت داریم.

آب در خراس��ان جنوبی از حساس��یت بالایی برخوردار است و نیاز 
اس��ت با همکاری هم در زمینه ارائ��ه خدمات به عموم مردم اقدام 
کنیم. در مجموعه نظام اداری هر کدام از ما وظایفی داریم و وظیفه 

ما این است که آب مورد نیاز مردم را تامین کنیم

ش��هردار شیراز بر تس��ریع در تامین مالی خط ۲ 
قطار ش��هری از طریق ف��روش ۷۰۰ میلیارد تومان 
اوراق مش��ارکت تاکید کرد. حیدر اس��کندرپور در 
جلس��ه ای که به منظور تامین اعتب��ارات مورد نیاز 
پروژه های حمل ونقل ریلی شیراز با حضور رحمانی، 
رییس مدیریت عمران ش��هری و روستایی سازمان 

برنامه و بودجه کش��ور و تاجگردون، رییس سازمان 
مدیری��ت و برنامه ریزی اس��تان فارس برگزار ش��د، 
اظهار کرد: خط ۲ قطار ش��هری ش��یراز در مسیری 
واقع ش��ده که بیش��ترین جابه جایی مسافر را انجام 
خواهد داد، از این رو تکمیل س��ریع تر آن در دستور 
کار ش��هرداری قرار دارد. وی با بیان این مطلب که 

پایان س��اخت س��ریع تر خط ۲ قطار شهری شیراز 
نیازمند تامین اعتبار است، خاطرنشان کرد: سرعت 
بخشیدن بر تامین مالی خط ۲ قطار شهری از طریق 
فروش ۷۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت، به روند 
اجرای پروژه بلندمدت قطار ش��هری شیراز سرعت 

می بخشد.

تامین مالی خط 2 قطار شهری شیراز
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عضو تعاونی مطبوعات

 فیلمی که پس از ۱۱ سال
 رفع توقیف شد

تهیه کننده فیلم سینمایی »نیلوفر« با 
اعلام خبر رفع توقی��ف این فیلم پس از 
۱۱ س��ال و عرضه آن در ش��بکه نمایش 
خانگی نسبت به پخش بدون اجازه آن از 

شبکه های ماهواره ای اعترض کرد.
به گزارش ایس��نا، فرش��ته طائرپور در 
مت��ن کوتاهی نوش��ت: »س��رانجام پس 

از ۱۱ س��ال توقیف، فیلم س��ینمایی »نیلوفر« که هم دارای پروانه 
س��اخت ب��ود و هم پروان��ه نمایش، ام��ا هرگز فرص��ت نمایش در 
س��ینماها یا جش��نواره ها را نیافت، با حذف چند صحنه دیگر وارد 
شبکه نمایش خانگی شد. امیدوارم تماشای این فیلم چه از ماهواره 
چه از نس��خه خانگی، لااقل باعث شود افکار عمومی هم مانند ما از 

توقیف ۱۱ساله این فیلم تعجب کنند.«
فیلمنامه فیلم سینمایی نیلوفر به عنوان محصول مشترک ایران، 
فرانس��ه، لبنان ازسوی کارگردان آن »سابین ژمایل« نوشته شده و 

تهیه کننده آن فرشته طائرپور است.
نیلوفر داس��تان دخترکی عراقی و روستایی است که شوق ادامه 
تحصیل و پزش��ک شدن دارد و مناس��بات خانوادگی در اطراف او 
-به  ویژه رابطه اش با عزیز- عموی گوش��ه گیر و چوپانش ماجراهای 
فیلم را رقم می زند. بازیگران این فیلم رویا نونهالی، شهاب حسینی، 
هنگام��ه قاضیانی، ص��ادق صفایی، امیر آقایی، نی��ره فراهانی، زهرا 

داودنژاد، تورج فرامرزیان و فاطمه معتمدآریا هستند.
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طرح: حسین علیزاده بدون شرح

کارتون  روز

یکسالگی »دسترسی آزاد به اطلاعات« و نگاهی به آمارها

کدام سازمان ها پاسخگو بودند؟
یک سال از آغاز فعالیت سامانه انتشار و دسترسی 
آزاد ب��ه اطلاع��ات می گ��ذرد، ب��ا این ح��ال تعداد 
س��ازمان  هایی که هنوز به این سامانه نپیوسته اند و 
به اصطلاح جزو س��ازمان  های غیرپاس��خگو به شمار 
، این سامانه  می روند، کم نیس��ت. به گزارش 
تی��ر س��ال ۱۳۹۶ در آیینی با حض��ور وزیران وقت 
فرهن��گ و ارش��اد اس��لامی و اطلاع��ات و فناوری 
ارتباطات، فعالیت خود را پس از یک دوره آزمایشی 

۴۵روزه، به طوررسمی آغاز کرد.
براساس گزارش آماری سامانه انتشار و دسترسی 
آزاد ب��ه اطلاع��ات تا ای��ن لحظه و با گذش��ت یک 
س��ال از آغاز فعالیت این س��امانه، از ۵۰۹ سازمان 
زیرمجموع��ه ق��وه مجری��ه ۲۹۱ س��ازمان و از ۱۰ 
س��ازمان زیرمجموعه قوه مقننه، ۸ س��ازمان به این 

سامانه متصل شده اند.
براساس همین گزارش، از ۱۱ سازمان  زیرمجموعه 
قوه قضاییه تنها یک س��ازمان  به این سامانه متصل 
ش��ده که نش��ان دهنده حضور کمرنگ سازمان های 
زیرمجموعه این قوه در راستای اجرای قانون انتشار 

و دسترسی آزاد به اطلاعات است.
همچنی��ن براس��اس ای��ن گ��زارش، تمامی ۳۱ 
اس��تانداری کش��ور به این س��امانه متصل شده اند 
ام��ا از میان ش��هرداری های کش��ور -که براس��اس 
ش��یوه نامه های این قانون باید به س��امانه انتش��ار و 
دسترس��ی آزاد به اطلاعات بپیوندند- که تعداد آنها 
۳۱ عدد است، تنها ۵ شهرداری شامل تهران، کرج، 
اصفهان، مشهد و کرمانشاه به این سامانه پیوسته اند.
این گزارش حاکی از آن است که تا مورخ ۱۰ تیر 
۱۳۹۷ تعداد ۲۴۷۹ درخواس��ت ازسوی شهروندان 
در س��امانه انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات ثبت 
ش��ده که به ۲۰۰۲ مورد آنها از س��وی سازمان ها و 
نهادهای��ی که درخواس��ت های یادش��ده را دریافت 
کرده اند، پاس��خ داده شده که رقم  نسبت قابل قبولی 

در پاسخگویی به شمار می آید.
سازمان های صدرنش�ین و قعرنشین در  �

جدول پاسخگویی به مطالبات شهروندان
میانگین پاسخگویی سازمان های متصل به سامانه 

انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات، به درخواست ها 
و شکایت های مطرح شده در سامانه ۷۸ درصد است 
که در این میان، وزارتخانه هایی مانند کش��ور، جهاد 
کشاورزی، امور خارجه و صنعت، معدن و تجارت و 
همچنین سازمان هایی مانند میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری، سازمان حفاظت محیط زیست، 
بیمه مرکزی جمهوری اس��لامی ایران، معاونت امور 
مجلس ریاست جمهوری، س��ازمان ملی استاندارد، 
سازمان انرژی اتمی و چند سازمان  دیگر، با بالاترین 
میانگین پاس��خگویی یعن��ی ۱۰۰ درصد، در صدر 
پاس��خگوترین س��ازمان ها به مطالبات مردمی قرار 

دارند.
همچنی��ن وزارت اقتصاد و امور دارایی با میانگین 
۹۹ درصدی، بانک مرکزی با میانگین ۹۶ درصدی، 
وزارت عل��وم، تحقیق��ات و فناوری ب��ا میانگین ۹۵ 
درص��دی، وزارتخانه های نی��رو و کار، تعاون و رفاه 
اجتماع��ی هر کدام ب��ا میانگی��ن ۸۸ درصدی، در 
رده های قابل قبول میانگین پاسخگویی به مطالبات 

شهروندان قرار دارند.
در مقابل، سازمان هایی مانند جمعیت هلال احمر 
جمهوری اس��لامی ایران، س��ازمان امور سینمایی و 
سمعی بصری و استانداری های خوزستان، کرمانشاه 
و کردس��تان، با صفر درصد پاس��خگویی به نسبت 
تعداد درخواست ها، در پایین ترین رده سازمان های 

پاسخگو در این سامانه قرار گرفته اند.
براس��اس همین گ��زارش، میانگین پاس��خگویی 
مجلس شورای اسلامی به درخواست های شهروندان 
۱۷ درصد اس��ت ک��ه عدد پایینی اس��ت. این عدد 
درباره قوه قضاییه ۹۲ درصد اس��ت؛ البته بیان این 
نکته ضروری اس��ت که از این قوه، تاکنون تنها یک 
س��ازمان  یعنی روزنامه رس��می جمهوری اسلامی 
ایران به س��امانه انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات 

متصل شده است.
همچنین ۲۹۴ شکایت در سامانه ثبت شده که به 

۱۰۱ مورد آنها پاسخ داده شده است.
نخس�تین گزارش قانون دسترسی آزاد  �

به اطلاعات روی میز رییس جمهوری
پیش تر حسین انتظامی، دبیر کمیسیون انتشار و 
دسترس��ی آزاد به اطلاعات از ارائه نخستین گزارش 
قانون دسترسی آزاد به اطلاعات به رییس جمهوری 
خبر داده ب��ود. وی با تاکید بر اینکه س��ازمان های 
مش��مول این قانون بای��د گزارش عملکرد س��الانه 
خود را آماده و برای این کمیس��یون ارس��ال کنند، 
عنوان کرده بود: باتوجه به بررسی هایی که در زمینه 
درخواست های مردم و پاسخگویی سازمان ها انجام 
ش��ده، به زودی ش��یوه نامه های مرتبط با این موارد 
را تدوی��ن خواهیم کرد و در اختیار س��ازمان ها قرار 

خواهیم داد.
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نعل وارونه ثروت
روح الله صالحی: نعل وارونه زدن؛ رسم است 
ک��ه دزد موقعی که بخواهد کس��ی نفهمد از 
کجا رفته، نعل وارونه به اس��ب خود می زند تا 
جای پاهای اسب عکس راهی که رفته است، 
بیفت��د؛ جنگی ها هم در مق��ام خدعه جنگی 

چنین می کنند.
ش��تاب زدگی و دس��تپاچه ش��دن ش��اید 
مفری باش��د برای گریختن از این ش��کل راه 
 رفت��ن مدیریت انرژی ک��ه ایرانی ها در پیش 

گرفته اند.
آماره��ا آنقدر عجیب هس��تند که باید یک 
زیرش��اخه از رکوردهای گین��س اینجا کنگر 
بخ��ورد و لنگر بیندازد تا بفهمد برای کارهای 
عجیب و غری��ب نیاز به تمرین و ممارس��ت 
نیس��ت؛ نعل وارونه که بزن��ی همه چیز حل 
اس��ت. ۳ برابر میانگین جهان��ی برق مصرف 
می کنیم و رک��ورد مص��رف ۵۶ هزارمگاوات 
برق در ی��ک روز را ثبت کرده ایم. لابد انتظار 
دارید مردم بریزند خیابان و ش��ادی کنند که 

در حوزه ای اول شده ایم؟
رییس س��ازمان نظام مهندس��ی گفت ۶.۲ 
براب��ر اس��تانداردهای جهانی ان��رژی مصرف 
می کنی��م؛ با پس��ماندهای م��واد غذایی مان 

می توان ۱۲میلیون نفر را سیر کرد و...
ای��ن نقطه چین ه��ا خیل��ی به کم��ک آدم 
می آیند. چیزی نمی گوی��ی، می گذاری خود 
مخاط��ب پ��ی مطل��ب را بگیرد و ب��ه قولی: 

»گفتی مدینه و کردی کبابم«
نوبت ضربه بعدی است که سرانه مطالعه ما 
حدود ۱۲ دقیقه تعریف ش��ده و فاجعه جایی 
اس��ت که سرانه ورزشی ما هم در حد مطالعه 
و ب��ه کما رفته و ۱۶ دقیقه در روز اس��ت که 
این یعنی تنبلی، نداش��تن مطالعه و مصرف و 

مصرف و مصرف...
ای��ن نع��ل وارونه جایی اس��ت ک��ه ما بلد 
نیس��تیم که چطور انرژی را تبدیل به ثروت 
کنیم و تنها با چرخ��ش نقدینگی به مصرف 
انرژی ادامه می دهیم؛ هرچه  پیش آید خوش 

آید.
در بهم��ن ۹۶ ایرانی ه��ا ح��دود ۲/۵ هزار 
میلیارد تومان س��پرده داشته اند و آخر خرداد 
این رقم به ۱۱۴ هزار میلیارد رس��یده و این 
۴ هزار میلیارد تومان روزانه، تنها پول بوده و 

ربطی به تولید ثروت ندارد.
مشکل این نعل وارونه اینجاست که انرژی 
در کش��ور آنق��در ارزان تم��ام می ش��ود که 
پرداختش دش��وار نیس��ت، به همین سادگی 
می توان مصرف کرد و آب از آب تکان نخورد.
ما زمس��تان و تابس��تان توی خانه با رکابی 
و زیرپ��وش و... هس��تیم و ای��ن یعنی انرژی 
ب��رای ما به مفهوم ایجاد رفاه اس��ت، در حالی 
که انرژی باید ث��روت تولید کند و بعد ثروت 

رفاه بیاورد.
می گوین��د گران��ی س��بب تغیی��ر رفت��ار 
مصرف کننده می ش��ود، اما ما ایرانی ها اثبات 
کرده ای��م ک��ه این فرم��ول مربوط به س��ایر 
کش��ورها اس��ت و این بهترین حالت را برای 
مدیران ایجاد کرده که بی زحمت بر اسب مراد 
بتازند و کس��ی کاری نداشته باشد که بپرسد 

و نقد کند.
به ش��دت به تعریف یک الگو و راهکار برای 
مدیریت ان��رژی نیاز داریم که به مناقش��ات 
درون��ی دام��ن نزن��د. حیف اس��ت ک��ه هر 
رهگ��ذری پوزخند بزند. م��ا در طول تاریخ با 
قنات و آبخوان داری و بادگیر و س��ایه نشین 
و... اثب��ات کرده ایم که می دانس��تیم چطور با 
طبیعت همس��و باش��یم؛ فقط لازم داریم این 
فاصله تاریخ��ی را با مدیری��ت بهینه جبران 

کنیم؛ همین.

ارکس��تر س��مفونیک تهران پنجشنبه شب ۱۴ 
تی��ر در ت��الار وحدت نواخت. در یکی از ش��ب های 
گرم تهران، ارکس��تر س��مفونیک ته��ران به دیدار 
مخاطبان موس��یقی کلاس��یک رفت. تالار وحدت 
مانن��د همیش��ه میزبانی این اج��را را عهده دار بود. 
نور س��الن کم ش��د و نوازندگان ارکستر سمفونیک 
ته��ران روی صحنه ای که از پیش آماده ش��ده بود، 

آمدند. حاضران نیز با تشویق ش��ان از ورود آنها اس��تقبال کردند. 
لحظاتی بعد ش��هرداد روحانی به عنوان رهبر ارکس��تر سمفونیک 

تهران به ارکستر پیوست. حاضران پیوسته او را تشویق 
می کردند. ارکستر سازهایش را کوک کرد و آماده شد 
تا قطعاتی از س��رگئی راخمانینوف و میترا کوته را به 
اجرا دربیاورد. س��کوت در س��الن حاکم بود تا زمانی 
که آرش��ه ها بالا رفتند و نخس��تین قطعه طنین انداز 
ش��د.»وکالیز« نخستین قطعه ای بود که ارکستر برای 
اجرا در این شب در نظر داشت. دومین قطعه هم از این 
هنرمند روس، سرگئی راخمانینوف انتخاب شده بود. قطعه پایانی 
که برای اجرای این شب در نظر گرفته شده بود اثری از دورژاک بود.

هوش��نگ کلبی پور مش��هور به »هوشنگ 
دهل��ی« از بزرگان موس��یقی نواحی منطقه 
بختی��اری به دلیل س��کته قلب��ی دار فانی را 
وداع گفت. به گزارش مهر، اس��تاد هوشنگ 
کلبی پور معروف به »هوشنگ دهلی« یکی از 
بزرگان دهل نوازی بختیاری که تنها بازمانده 
دهل نوازی این منطقه بود، بر اثرسکته قلبی 

دار فانی را وداع گفت.
زنده یاد کلبی پور از جمله هنرمندانی بود که چوپی قدیم 

و ریتم ه��ای رپرتوار کرنا و دهل و همچنین ۱۰ 
ریتم متفاوت چپی را به درستی می نواخت.

ای��ن هنرمند در چندین دوره جش��نواره های 
گوناگون موس��یقی کش��ور ب��ه اج��رای برنامه 
پرداخت��ه بود. اس��تاد کلبی پ��ور در کنار دیگر 
اس��تادان برجسته کرنا و س��رنا مانند بختیاری 
موم��ن نژاد، مرحوم قپون��ی، هیول، حیدر علی، 
س��بزعلی خجس��ته، مرحوم ارزون��ی، مرح��وم کاکاخان 

ومیرزاعلی کلبی پور به دهل نوازی می پرداخت.

اجرای ارکستر سمفونیک تهران در شب گرم تهران

هوشنگ کلبی پور، دهل نواز پیشکسوت بختیاری درگذشت

آیین دومین سالروز درگذشت کیارستمی برگزار شد

بحران آب ایران »قطعی« است

دومین س��الگرد درگذش��ت عباس کیارستمی با 
س��خنان و انتقادهایی درباره حکم صادر شده برای 
پرونده پزش��کی ای��ن هنرمند و همچنی��ن قرائت 
بیانی��ه ای انتقادی از ط��رف بنیاد ای��ن کارگردان 

سرشناس برگزار شد.
، در این آیین هنرمندانی مانند  به گزارش 
اصغر فرهادی، بهمن فرمان آرا، رضا کیانیان، مسعود 

کیمیایی، س��یف الله صمدیان، جعفر پناهی، تهمینه میلانی و... 
در آرام��گاه »توک مزرعه« لواس��ان بر مزار عباس کیارس��تمی 

)عصر ۱۴ تیر( گردهم آمدند.
در این آیین بیانیه ای از طرف بنیاد کیارستمی به 
بهانه دومین س��الگرد درگذشت این هنرمند که در 
۸ بند نوش��ته شده بود؛ ازسوی باربد گلشیری پسر 
هوشنگ گلشیری، الهه خسروی همسر محمدرضا 
رس��تمی )خبرن��گار( و همچنی��ن مین��ا اکبری به 

نمایندگی از بنیاد کیارستمی خوانده شد.
در پایان آیین هم پوس��تری که بیانیه این بنیاد روی آن درج 

شده بود ازسوی هنرمندان حاضر در آیین امضا شد.

ی��ک کارش��ناس مدیریت مناب��ع آب تاکید کرد 
بحران آب در ایران با عدد و آمار قابل اثبات است و 
این امر قطعی اس��ت. به گزارش ایسنا، علی مریدی 
در پاسخ به این پرسش که آیا برای تشخیص بحران 
آب ش��اخص های کمّی وج��ود دارد، اظهار کرد: در 
گزارش ه��ای بین الملل��ی برای تعری��ف بحران آب 
ش��اخص هایی تعیین شده اس��ت. در این میان دو 

شاخص اهمیت بیش��تری دارد؛ یکی سرانه آب است که در آن 
نس��بت دو عامل »حجم آب« و »جمعیت« مورد بررس��ی قرار 

می گیرد. اگر عدد به دس��ت آمده از این کس��ر زیر 
۱۲۰۰ باش��د یعنی وارد تنش آبی شده ایم و بحران 
آب آغاز ش��ده اس��ت. وی با بیان اینکه در شاخص 
دوم نس��بت میان »میزان مص��رف آب« و »میزان 
آب موجود« اندازه گیری می ش��ود، اظهار کرد: اگر 
عدد به دست آمده از این شاخص بالای ۰/۴ درصد 
باشد وارد تنش آبی می شویم و در صورتی که بالای 
۰/۹ درصد باش��د، به مرحله بحران آب می رس��یم. متاسفانه در 
بسیاری از مناطق کشور ما این عدد به نزدیک »یک« می رسد.

موسیقی

تسلیت

بزرگداشت

بحران آب

دارکوب در تعقیب دشمن زن برای فتح گیشه
روزهای پایانی جام جهانی، تعطیلی مدرسه ها، پایان فصل امتحان دانشگاه ها و اکران همزمان 
چند فیلم کمدی همگی، خبر از رونق گشیه سینما در روزهای آینده می دهد. به گزارش  
در می��ان آثار اکران ش��ده، تازه ترین فیلم بهمن فرمان آرا که چن��د هفته ای در صدر فروش قرار 
داشت این هفته به رده دوم پرفروش ها نزول کرد و جای خود را به دشمن زن داد. فیلم سینمایی 
»س��هیلا ش��ماره ۱۷« نیز که از جمله آثار تحسین شده جش��نواره سال ۹۵ است با بی مهری در 
اکران حالا به ناکام محض در گیشه تبدیل شده است. به نظر می رسد با کم شدن تب داغ فوتبال 

و آغاز تعطیلی تابستان بار دیگر رونق در این روزهای گرم تابستان به گیشه باز خواهد گشت.

تعداد سینمافروش )تومان(کارگرداننام فیلمردیف
۱۱۲۶ میلیارد و ۳۹۸ میلونکریم امینیدشمن زن۱
۳۵۴۷۲ میلیونبهروز شعیبیدارکوب۲
۱۷۶ میلیارد و ۴۴ میلیونبهمن فرمان آرادلم می خواد۳
۲۱۲۸۷ میلیونافشین هاشمیخاله قورباغه۴
۲۱۲۶۹ میلیونمحمدحسین لطیفیبه وقت خماری۵
۷۰۲۶ میلیونمحمود غفاریشماره ۱۷ سهیلا۶

آغاز اجرای ۱۰ اثر نمایشی جدید
۱۰ اثر نمایشی جدید در هفته جاری در تالارهای نمایشی تهران روی صحنه آمدند. به گزارش 
، »مایم و پاگانینی«، »ناتمام«، »خرده جنایت های زناش��وهری«، »پشت کلانتری، کوچه 
اول، تیر چراغ برق«، »تابس��تان فراموشی«، »مرگ می آید«، »عقیم«، »علیمردان خان«، »شب 
بخیر جناب کنت« و »می خواستم اسب باشم« عنوان ۱۰ اثر نمایشی است که در هفته جاری در 
تماش��اخانه های پایتخت روی صحنه آمده است. در این جدول نگاهی می اندازیم به آثار نمایشی 

که در تالارهای نمایشی تهران روی صحنه هستند:

مکانزمانکارگردانعنوان نمایش
اداره تئاتر۲۰:۱۵علی ناصحیمایم و پاگانینی

اداره تئاتر۱۹پیمان یاحقیناتمام
عمارت نوفل لوشاتو۲۱رحمان خوب زادهخرده جنایت های زناشوهری

عمارت نوفل لوشاتو۲۰:۱۵سجاد نوبهاریپشت کلانتری، کوچه اول، تیر چراغ برق
شانو۲۱بهاره رهنماتابستان فراموشی

شانو۲۰محمد کرمیمرگ می آید
تماشاخانه ماه حوزه هنری۱۹علیرضا معروفیعقیم

سالن ۱ شهرزاد۱۸حامد رحیمیعلیمردان خان
خسرو شکیبایی۱۹امیرحسین گلشنیشب بخیر جناب کنت
سالن رکن الدین خسروی۱۹:۳۰پارس محمدزادهمی خواستم اسب باشم

تئاتر

گیشه سینما
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جنگ تجاری امریکا 
به طور رسمی آغاز شد

پ��س از ماه ها س��ر و صدا و ه��رج و مرج و تلاش 
برای رفع مسالمت آمیز آن، در نهایت جنگ تجاری 
امریکا و چین واقعیت پیدا کرد. این در حالی است 
که همچنان گفته می شود بهتر است این دو کشور 
نزاعی را که هر دو در آن شکست خورده اند، متوقف 
کنند، هر چند امریکا همچنان مس��ئول اصلی این 
اتفاق و افروزنده نخستین آتش معرفی می شود.  به 
گ��زارش  ب��ه نقل از بلومب��رگ از ۱۵ تیر)۶ 
ژوئی��ه( مالی��ات ۲۵ درصدی ب��ر واردات کالاهای 
اولی��ه امریکای��ی به ارزش ۳۴میلی��ارد دلار اعمال 
ش��د و وضع مالیات بر کالاه��ای دیگر به ارزش ۱۶ 
میلی��ارد دلار نیز مورد نظر اس��ت؛ اتفاقی که گفته 
می شود به ضرر مصرف کنندگان و شرکت ها در هر 
دو کشور خواهد بود. افزایش تعرفه های امریکا، نرخ 
کالاه��ا را در این کش��ورها ب��الا می برد و همچنین 
ش��رکت های امریکای��ی که کالاه��ای میانی مانند 
محصولات نیمه رس��انا و محصولات پلاستیکی وارد 
می کنن��د را در تنگنا ق��رار می دهد. در همان حال 
چین می گوید در نتیجه اعمال تعرفه ها به خریداران 
محصولات چینی آسیب خواهد رسید و کارگران و 
کش��اورزان امریکایی به ش��دت اعمال این تعرفه ها 
را محک��وم خواهند کرد. همچنین نگرانی بیش��تر 
به این دلیل اس��ت که اعمال تعرفه ها در درازمدت 
به قوانی��ن و نهادهای تجارت جهانی آس��یب وارد 
می کن��د در حالی که ترام��پ تهدید کرده امریکا را 
از س��ازمان تجارت جهانی بی��رون خواهد آورد. در 
نهایت تعرفه های او روح و حتی شاید متن تعهداتی 
را که امریکا به عنوان یکی از امضاکنندگان موظف 
به انجام آن است، دچار اختلال می کند و این اتفاق 
ثباتی را از بین می برد که باعث ش��ده ش��رکت های 
چندملیت��ی بر مبنای آن فعالیت ک��رده و زنجیره 

کارآمد عرضه جهانی را شکل دهند.



معدن
بهره برداری از کارخانه 
پودر بنتونیت و گلوله 
فولادی از سوی میدکو

 بهره ب��رداری از کارخانه های پودر میکرونیزه 
بنتونی��ت و گلوله فولادی در ش��رکت تامین 
آتیه میدکو در محل ش��هرک صنعتی شماره 
۲ کرمان با حض��ور علی اصغر پورمند، رییس 

هیات عامل هلدینگ میدکو برگزار شد.
ب��ه گزارش  به نقل از روابط عمومی 
میدک��و، پورمند با اش��اره به اینک��ه در ادامه 
س��رمایه گذاری های میدکو، این مجموعه نیز 
آغ��از به فعالیت کرده، گف��ت: کارخانه تولید 
پودر میکرونی��زه بنتونیت ب��ا ظرفیت تولید 
۱۰۰هزار تن و کارخانه تولید گلوله فولادی با 
ظرفیت ۱۰هزار تن با سرمایه گذاری به ارزش 
۳۰میلیارد توم��ان در این مجموعه قرار دارد 
که برای تکمیل زنجیره محصولات معدنی و 

صنعتی میدکو به وقوع پیوسته است. 
رییس هیات عامل هلدینگ میدکو با بیان 
اینکه این س��رمایه گذاری به دس��ت پرس��نل 
میدک��و انجام ش��ده اس��ت، گف��ت: میدکو 
ب��ه دنبال این اس��ت ک��ه با ایج��اد مدلی به 

ثروت آفرینی برسد.
وی تاکید ک��رد: در جهان ام��روز، یکی از 
بازنشستگی  گرفتاری  صندوق های  بحران ها، 
است که شرکت »تامین آتیه« به عنوان نمونه  
برای توسعه و تضمین آینده کارکنان میدکو 

فعالیت می کند. 
پورمند افزود: این ش��رکت فازهای صنعتی 
و معدن��ی زیادی را در چش��م انداز خود برای 

توسعه و تولید ثروت در نظر گرفته  است.

شناسایی  ۶۰ نوع سنگ 
 قیمتی و نیمه قیمتی

 در سیستان و بلوچستان

مدیرعامل ش��رکت گنجینه هن��ر زاهدان 
گفت: شناسایی بیش از ۶۰ نوع سنگ قیمتی 
و نیم��ه قیمتی در سیس��تان و بلوچس��تان، 
فرصت��ی ب��رای اش��تغال و کارآفرینی فراهم 

کرده است.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، کامی��اب در کارگاه 
سنگ تراش��ی در زاهدان افزود: ب��ا راه اندازی 
یک کارگاه تراش سنگ قیمتی و نیمه قیمتی 
توانسته ایم نگین های با ارزش را تراش دهیم 

و روانه بازار مصرف کنیم.
وی ب��ا ابراز رضایتمندی از فروش تولیدات 
کارگاهی سنگ تراشی گفت: نگین های تولید 
ش��ده در این کارگاه، بیش��تر از س��نگ های 
قیمتی اس��تان مانند لاجورد، عقیق و جاسبر 

است.
خانم ش��یردل، مربی تراش س��نگ نیز از 
هن��ر گوهرتراش��ی به عنوان کس��ب و کاری 
ساده اما پردرآمد یاد کرد و گفت: با گذراندن 
یک دوره آموزش��ی ۲ماهه می ت��وان با انواع 
تراش س��نگ آش��نا ش��د و مهارت های لازم 
را در این حرفه کس��ب کرد. معاون آموزش، 
پژوهش و برنامه ریزی اداره کل آموزش فنی و 
حرفه ای سیستان و بلوچستان هم گفت: این 
هنرمندان برای خرید تولیدات کارگاهی شان 
به ش��رکت ها و موسس��ه های مربوط معرفی 
می ش��وند. ش��هریاری افزود: اس��تان دارای 
رنگین کمانی از معادن است و قابلیت اشتغال 

و ارزآوری در صنعت گوهرتراشی را دارد.
وی خاطرنش��ان ک��رد: تراش س��نگ های 
زینت��ی، حرفه ای نوپا و اش��تغالزا در اس��تان 
اس��ت که توجه، حمایت و بازاریابی مناس��ب 

را می طلبد.
ش��هریاری ادامه داد: حمایت مسئولان در 
قالب تس��هیلات و حضور آموزش دیدگان در 
ش��رکت های پارک علم و فن��اوری می تواند 
بسترساز اشتغال و ارزآوری پایدار در بازارهای 
منطقه ای و بین المللی باش��د. وی گفت: مواد 
اولیه کافی در معادن اس��تان و وجود نیروی 
کار جوان و جوی��ای کار، ۲قابلیت ویژه برای 
تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی در استان است.

گروه معدن
mine@smtnews.ir
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فرید دهقانی: 
خلاف تصور 

عامه، در بخش 
معدن، تحریم 
تاثیر بسزایی 
نداشته و در 
این بخش به 
دلیل ظرفیت 

ذاتی مان 
می توانیم 
روی پاهای 
خود بایستیم

مدیرعامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت معدنی 
با اش��اره به ظرفیت ذاتی معدنی ای��ران بر لزوم تهیه و 
تدوین اطلاعات پایه در حوزه معدن تاکید کرد و گفت: 

در بخش معدن می توانیم روی پاهای خود بایستیم.
ب��ه گزارش صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدنی، فرید دهقانی گفت: سهم معدن از تولید ناخالص 
داخلی ایران ۱ تا ۲/۲ درصد اس��ت که با صنایع معدنی 
ب��ه حدود ۶ درصد می رس��د اما اینکه چرا کش��ور ما با 
وجود داشتن ظرفیت معدنی بالا همانند سایر کشورهای 
معدنخیز جهان به پیش نرفته اس��ت، می تواند به دلایل 
مختلفی از جمله سرمایه گذاری در بخش اکتشاف باشد.
دهقان��ی ب��ا بی��ان اینک��ه س��رمایه گذاری در بخش 
اکتش��اف دارای ریسک بالایی اس��ت، اظهار کرد: زمانی 
که کشورهای مختلف می خواهند این ریسک را کاهش 
دهند، اقدام به تهیه اطلاعات پایه به عنوان زیرس��اخت 
س��رمایه گذاری در حلقه های بعدی زنجیره بخش معدن 
و نقشه زمین شناس��ی می کنند که توسط حاکمیت آن 
کشورها انجام می ش��ود. ما نیز زمانی می توانیم بگوییم 
زیرس��اخت سرمایه گذاری در بخش اکتشاف مقدماتی و 
تفصیل��ی را فراهم کرده ایم که اطلاعات پایه قابل اتکا و 

در دسترس داشته باشیم.
دلای�ل�نب�ود�س�رمایه�گذاری�خارجی�در���

حوزه�اکتشاف
مدیرعامل صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدنی با تفکیک مراحل اکتشاف عنوان کرد: باید توجه 

کرد که بخش��ی از اکتشاف که همان تهیه اطلاعات پایه 
اس��ت، باید به واس��طه حاکمیت ها انجام شود و بخش 
دیگر که ش��امل اکتش��افات مقدماتی، نیمه تفصیلی و 
تفصیلی اکتش��اف اس��ت با تکیه بر اطلاعات موجود یا 
توسط بخش خصوصی خارجی یا داخلی انجام می شود.

وی اف��زود: از جمله دلایل س��رمایه گذاری نکردن در 
ای��ن بخش، نب��ود اطلاعات م��ورد نیاز قاب��ل اتکا برای 
س��رمایه گذاران اس��ت؛ از آنجا که نتوانس��ته ایم در این 
حوزه اقدام یا س��رمایه گذاری مناس��ب کنیم، ریس��ک 
س��رمایه گذاری در حلقه های اکتشاف افزایش یافته و به 
دنبال آن رغبت س��رمایه گذاری در این بخش به وجود 
نیامده که با تهیه اطلاعات پایه و در دسترس قرار دادن 
آن برای س��رمایه گذاران، این مش��کل برطرف ش��ده و 

سرمایه گذاری در این حوزه نیز افزایش خواهد یافت.
دهقانی با اش��اره به مزایای س��رمایه گذاری در بخش 
اکتش��اف معدنی عنوان کرد: به دنبال سرمایه گذاری در 
بخش اکتشاف، میزان ذخایر اقتصادی و قابل معدنکاری 
که در عمق های متفاوت پیدا می ش��ود، افزایش یافته و 

ریسک سرمایه گذاری در استخراج کاهش و سهم معدن 
و صنایع معدنی در کشور افزایش پیدا خواهد کرد.

لزوم�توجه�جدی�و�بروزرسانی�دانش�فنی���
در�بخش�اکتشافات�معدنی

مدیرعامل صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدنی ب��ا بیان اینکه ما از ابت��دای حلقه، توجه درخور 
بخ��ش اکتش��اف مع��دن و ظرفیت های معدن��ی به آن 
نداش��ته ایم، ابراز کرد: در حلقه ابتدایی این بخش، هیچ 
گونه س��نخیتی می��ان ظرفیت بخش معدنی کش��ور و 
میزان سرمایه گذاری انجام شده وجود نداشته و تحرک 
لازم در این بخش، نیازمند توجه و جهش فناوری جدی 

در این حوزه است که ارتباط خاصی با تحریم ها ندارد.
دهقانی، نداش��تن دانش فن��ی در بخش های مختلف 
اکتشاف را از دیگر حلقه های مغفول این زنجیره دانست 
و بیان کرد: بر اس��اس آمار منتشر شده، عمق اکتشافات 
ما هیچ تناسبی با عمق اکتشافات در جهان ندارد که در 
این راه باید گام های موثری برداش��ته ش��ود و این مهم 
نیازمند کس��ب دانش فنی و همراه شدن با شرکت های 

صاحب نام جهان است. وی با بیان اینکه حضور نداشتن 
ش��رکت های خارجی در سال های گذشته هیچ ارتباطی 
ب��ه تحریم ندارد، تصریح کرد: برخ��لاف تصور عامه، در 
بخش معدن تحریم تاثیر بس��زایی نداش��ته و ما در این 
بخش به دلیل ظرفی��ت ذاتی مان می توانیم روی پاهای 

خود بایستیم.
مدیرعامل صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدنی با بیان اینکه رقابت پذیری بخش معدن مستلزم 
همکاری جدی با شرکت های بزرگ و بین المللی معدن 
در جهان اس��ت، عنوان کرد: سرمایه گذاری آنها بی شک 
منجر به افزایش بهره وری می ش��ود، ام��ا اینکه بگوییم 
چون آنها نیامده اند، وضعیت بخش این گونه شده است، 

درست نیست.
وی افزود: به نظر من هن��وز جایگاه واقعی این بخش 
و نقش بالقوه ای که می تواند در اقتصاد داش��ته باشد، به 

درستی شناخته نشده است.
دهقانی، استفاده نکردن از تجربه و سرمایه  کشورهای 
خارجی در بخش اکتش��اف را ناشی از عوامل دیگری که 

در ساختار بخش معدنی وجود دارند، دانست.
وی در پایان با تقدیر از اقدامات چشمگیر ایمیدرو در 
ایجاد ارتباط با ش��رکت های خارجی در امر اکتشاف در 
س��ال های گذشته، اظهار کرد: تصور من این است که با 
چنین اقدام هایی حتی در صورت بازگشت تحریم ها نیز، 
این شرکت ها به روال پیشین همکاری خود با ایران ادامه 

دهند و در این مورد اتفاق خاصی رخ نخواهد داد.

علی نصیری اظه��ار کرد: با تزریق منابع حاصل 
از افزایش نرخ زغال سنگ می توانیم شاهد تحولات 
مثبتی در حوزه رفاه کارگری و معیش��ت کارگران 

کارگاه های زغال باشیم.
به گزارش ایلنا، علی نصیری، عضو هیات مدیره 
انجم��ن زغال س��نگ ایران، با اش��اره ب��ه افزایش 
نرخ خرید زغال س��نگ به عنوان تابعی از ش��مش 
ف��ولاد و تاثیر آن ب��ر ایمنی و معیش��ت کارگران 
زغال سنگ گفت: با تزریق منابع حاصل از افزایش 
نرخ زغال سنگ می توانیم ش��اهد تحولات مثبتی 
در ح��وزه رف��اه کارگ��ری و معیش��ت معدنکاران 

کارگاه های زغال باشیم.
وی با بیان اینکه نرخ خرید زغال سنگ خام ۲۱ 
درصد، زغال سنگ شسته ۲۰ درصد و زغال کوک 
۱۷ درصد افزایش یافته است، گفت: با اینکه پس 
از مدت ها قدمی رو به جلو برداش��ته شده است اما 
رقم قابل توجهی برای معادن نیس��ت. به هر روی 
ت��ا تحولی در زمینه نقدینگ��ی معادن روی ندهد، 

مشکلات معادن حل نمی شود.
این عضو هیات مدیره انجمن زغال سنگ ایران با 

تاکید بر اینکه تاخیر دوماهه در پرداخت دستمزد 
کارگ��ران کارگاه ه��ای زغال��ی، دیگر ی��ک روال 
عادی ش��ده، گفت: چند سالی شاهد افزایش نرخ 
زغال سنگ نبودیم و افزایش فعلی هم به سختی و 

پس از مذاکره های طولانی ممکن شد.
وی افزود: در نخس��تین جلسه ای که در کمیته 
پشتیبانی زغال س��نگ در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برگزار ش��د، پس از یک جلسه طولانی در 
این زمینه با خریدار عمده زغال س��نگ کش��ور به 

توافق رسیدیم.
نصی��ری با بیان اینکه اختلاف یک درصدی نرخ 
زغال س��نگ خام و کنس��انتره، چندان چشمگیر 
نیس��ت، افزود: خواسته کارفرمایان معادن این بود 
که این اختلاف یک درصدی وجود داش��ته باشد 
چراک��ه می خواهن��د منابع حاص��ل از آن را خرج 

ایمنی معادن کنند.
عضو هیات مدیره انجمن زغال سنگ ایران گفت: 
در یک کلمه نمی توانم بگوی��م افزایش فعلی نرخ 
خرید زغال سنگ عالی است، خوب است یا اصلا به 

درد نمی خورد اما باید آن را به فال نیک بگیریم.

�تاخیر�دوماهه
�در�پرداخت�دستمزدها�دیگر�عادی�شده�است

کاهش ریسک اکتشاف، نیازمند اطلاعات پایه
مدیرعامل�صندوق�بیمه�سرمایه�گذاری�معدنی�مطرح�کرد�

سرقینی: 
 »مس« 
در برابر 
تحریم کمترین 
 آسیب 
را می بیند

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
از نظر تولید مس و صنایع معدنی در کش��ور دچار 
مش��کلاتی ش��ده ایم، گفت: حوزه »مس« کش��ور 
در برابر تحریم های دش��منان کمترین آس��یب را 

می بیند.
به گ��زارش مهر، جعف��ر س��رقینی در بازدید از 
مع��دن مس انج��رد شهرس��تان اهر اظه��ار کرد: 
راه اندازی فاز نخست معدن مس انجرد، تنها بخش 
کوچکی از فعالیت شرکت صنایع معدنی مهراصل 
بوده و انتظاری که از معدن مس انجرد داریم بیش 
از اینهاس��ت چراک��ه همواره برای حل مش��کلات 
این معدن از راه وزارتخانه، س��ازمان های اس��تانی، 
اس��تانداری، فرمان��داری اه��ر و نماین��ده مجلس 

شورای اسلامی حمایت کرده ایم و می کنیم.

وی اف��زود: با توجه ب��ه محرومیتی 
که شهرس��تان اهر به آن دچار ش��ده، 
از تم��ام پروژه ه��ای مرتبط ب��ا وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت ب��ه دلیل 
توسعه اشتغال و رفع بحران بیکاری در 
این شهرس��تان حمایت خواهیم کرد و 
انتظاری که از مدیران ش��رکت صنایع 

معدن��ی مهراصل و بانک تجارت داریم این اس��ت 
 که فازهای توس��عه ای معدن م��س انجرد را ادامه

 دهند.
مع��اون ام��ور مع��ادن و صنایع معدن��ی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه ذخایر معدن 
مس انجرد از معادن متوس��ط کشور بیشتر است، 
گف��ت: اجرای فازهای توس��عه مع��دن مس انجرد 

علاوه بر رونق اشتغال در شهرستان اهر، 
به تولید مس و صنایع معدنی کش��ور نیز 

کمک بسیاری می کند.
س��رقینی اضافه ک��رد: درحال حاضر از 
نظر تولید مس و صنایع معدنی در کشور 
دچار مشکلاتی ش��ده ایم، به دلیل اینکه 
تقاض��ا افزایش یافت��ه و تولی��د با کاهش 
روبه روس��ت و ایجاد معادنی همچ��ون مس انجرد 
حتی در حد تولید کنس��انتره می تواند در افزایش 
 ت��وان تولیدی مس در کش��ور نقش موث��ری ایفا 

کند.
وی ب��ا ی��ادآوری اینک��ه تنه��ا بخش��ی که در 
تحریم ه��ای ظالمان��ه بدخواهان نظ��ام جمهوری 
اس��لامی ایران کمترین آس��یب را می بیند، حوزه 

مس و صنایع معدنی است، ابراز کرد: حوزه معدن 
و م��س یکی از س��ودآورترین حوزه ها در جهان به 
ش��مار می رود و رونق معادن نه تنه��ا برای منطقه 
توجیه اقتصادی خواهد داش��ت بلکه برای کش��ور 
نیز ارزآوری می کند، از این رو می خواهیم فازهای 
 توس��عه ای مع��دن مس انج��رد مورد توج��ه قرار 

گیرد.
مع��اون ام��ور مع��ادن و صنایع معدن��ی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت خاطرنش��ان کرد: تا زمانی 
که فازهای توسعه ای اجرایی نشود و ظرفیت تولید 
کنسانتره به ۱۰۰ تن نرسد، نظر متخصصان توجیه 
اقتصادی ن��دارد. پس از عملیاتی ک��ردن فازهای 
توس��عه ای فکری هم برای راه اندازی کارخانه ذوب 

خواهیم کرد.

 به دلیل نبود اطلاعات قابل اتکا، ریسک سرمایه گذاری در حلقه های 
اکتشاف افزایش یافته و به دنبال آن رغبت سرمایه گذاری در این 
بخ��ش به وجود نیامده که با تهیه اطلاعات پایه و در دس��ترس قرار 

دادن آن برای سرمایه گذاران، این مشکل برطرف شده است

فرید دهقانی
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فولاد هرمزگان با 3۷۷ میلیارد تومان سود خالص، زیان انباشته خود را پوشش داد
مجمع عادی سالیانه صاحبان سهام شرکت فولاد هرمزگان )سال منتهی به ۱۳۹۶/۱۲/۲۹( برگزار شد

جایگاه فولاد هرمزگان در صنعت کشور �
در ابتدای این مجمع، مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان 
ــال مـالی  ــرکت در س ــی از فعالیت این ش به ارائه گـزارش
، فرزاد  ــه گزارش  ــه ۹۶/۱۲/۲۹ پرداخت. ب منتهی ب
ــته ای که این  ــاره به زیان انباش ارزانی در این گزارش با اش
شرکت در سال های گذشته با آن روبه رو بوده است، عنوان 
ــرکت فولاد هرمزگان با ۳۵۲ میلیارد تومان با زیان  کرد: ش
ــته روبه رو بوده که تا پایان سال ۹۶ قادر شده با سود  انباش
ــش  ــته خود را پوش خالص ۳۷۷ میلیارد تومان، زیان انباش

دهد و به ۲۴ میلیارد تومان سوددهی نیز برسد. 
ــولاد هرمزگان در  ــاره به جایگاه ف ــی در ادامه با اش ارزان
ــال گذشته شرکت  ــور عنوان کرد: در س صنعت فولاد کش
ــن تولیدکنندگان  ــه عنوان یکی از برتری فولاد هرمزگان ب
ــد میزان ۸/۱۶ درصد از تولید فولاد خام  فولادی، موفق ش
ــت با  ــور را به خود اختصاص دهد. این مجموعه توانس کش
ــفنجی و  ۱،۴۳۷،۳۲۵ تن  تولید ۱،۵۲۵،۵۴0 تن آهن اس
تختال در سال ۹۶ در مقایسه با مدت مشابه سال ۹۵ رشد 
۱۹درصدی در تولید آهن اسفنجی و ۲۴درصدی در تولید 
تختال را ثبت کند. در زمینه فروش )داخلی و صادرات( نیز 
رشد ۲۳ درصدی را در مقایسه با سال ۹۵ به ثبت رساند.  

مهم ترین دستاوردهای فولاد هرمزگان �
ــتاوردهای این  ــاره به مهم ترین دس ــن با اش وی همچنی
ــب گواهینامه  ــال ۹۶ خاطرنشان کرد: کس ــرکت در س ش
ــت کیفیت اروپا  ــتاره از بنیاد مدیری ــه تعالی دو س تعهد ب
ــتم مدیریت کیفیت بر  ــب گواهینامه سیس EFQM، کس
ــب گواهینامه  ــتاندارد ISO 90001:2015، کس اساس اس
ــاس ISO 10015:1999 و  ــرای آموزش بر اس ــی ب راهنمای
ــب تقدیرنامه و تندیس صادرکننده نمونه استانی برای  کس
سومین بار، جزو افتخارات شرکت در سال ۹۶ بوده است. 

ــرکت فولاد هرمزگان همچنین با اشاره به  مدیرعامل ش
ــتاوردهای حوزه بهره برداری در سال ۱۳۹۶  ــی از دس بخش
ــتاوردهای مهمی  ــرکت فولاد هرمزگان دس عنوان کرد: ش
ــته که از جمله مهم ترین آنها  در حوزه های بهره برداری داش
ــاره کرد: دستیابی به رکورد تولید  می توان به این موارد اش
ــفنجی به میزان ۱،۵۲۵،۵۴0 تن، کاهش  ــالانه آهن اس س
ــر تن تختال در  ــع از ۳/۴۱ مترمکعب ب مصرف آب مجتم
ــال ۹۶،  ــه ۳/۱۲ مترمکعب بر تن تختال در س ــال ۹۵ ب س
کاهش مصرف برق مجتمع از ۱0۶0کیلووات ساعت بر تن 
تختال در سال ۹۵ به ۱0۲۵ کیلووات ساعت بر تن تختال 
در سال ۹۶، کاهش مصرف گاز مجتمع از ۱۱/۹گیگا ژول بر 
ــال ۹۵ به ۱0/۷ گیگا ژول بر تن تختال در  تن تختال در س
ــال ۹۶، دستیابی به رکورد تولید سالانه تختال به میزان  س
ــال ۹۶ و تحقق ۱0۶ درصدی برنامه  ۱،۴۳۷،۳۲۵ تن در س
ــداد ذوب ریخته گری  ــتیابی به رکورد تع تولید تختال، دس
ــداد ۴۸ ذوب، کاهش مصرف الکترود در  ــده روزانه به تع ش
ــر تن مذاب در  ــوس الکتریکی از ۲ کیلوگرم ب کوره های ق
سال ۹۵ به ۱/۹۸ کیلوگرم بر تن مذاب در سال ۹۶، کاهش 
ــوز از ۸/۴۸ کیلوگرم بر تن مذاب در سال ۹۵ به  مصرف نس
ــال ۹۶ و نصب و راه اندازی  ۷/۶۶کیلوگرم بر تن مذاب در س
ــداوم تولید گازهای  ــیژن برای ت ــور دوم واحد اکس کمپرس
ــی از ارسال نشدن  ــاندن توقف ناش صنعتی و به حداقل رس

گازهای صنعتی به واحدهای تولیدی. 
رشد ۲4 درصدی تولید �

ــد تولید شرکت هرمزگان  ارزانی همچنین در زمینه رش
ــته میزان تولید محصول نهایی  ــال گذش عنوان کرد: در س
شرکت به بیش از ۱،۴۳۷،۳۲۵ تن رسید که نسبت به سال 

۱۳۹۵ با افزایش ۲۴ درصدی همراه بوده است.
ــتاوردهای حوزه فروش نیز اشاره کرد و گفت:  وی به دس
ــب  ــرکت برتر داخلی به لحاظ کس حضور در جمع ۱00 ش
ــول تختال در بازار  ــد ۶۸ درصدی فروش محص درآمد، رش
ــد ۱0 درصدی فروش  ــال ۱۳۹۵، رش ــبت به س داخلی نس
ــبت به سال ۱۳۹۵،  محصول تختال در بازارهای جهانی نس

رشد ۲۳درصدی فروش محصول تختال در بازارهای داخلی 
ــت گواهینامه  ــال۱۳۹۵ و دریاف ــبت به س ــی نس و صادرات
ــطح کشور، جزو  ملی رعایت حقوق مصرف کنندگان در س
ــتاوردهای واحد فروش بوده است. همچنین  مهم ترین دس
ــرکت در مقایسه با دوره  مقدار فروش صادراتی و داخلی ش
مشابه سال گذشته به ترتیب رشد ۱0درصد و ۶۸درصد را 
نشان می دهد. همچنین مقدار کل فروش، رشد ۲۳درصدی 

را نسبت به سال ۱۳۹۵ نشان می دهد.
دستاوردهای حوزه فناوری �

ــتاوردهای  ــزگان همچنین به دس ــل فولاد هرم مدیرعام
ــرکت در حوزه فناوری پرداخت و گفت: شروع  مهم این ش
 ،LP و HPــعه مخازن اکسیژن عملیات اجرایی پروژه توس
ــرمایه گذاری شرکت )EIG(، انجام فاز  راه اندازی کمیته س
ــه کوره و نصب  ــارژ مواد ب ــی پروژه افزایش نرخ ش مهندس
ــت، تهیه و  ــرای افزایش ظرفی ــک دما ب ــر اتوماتی نمونه گی
تصویب ۱۲۵ طرح جدید در قالب سبد پروژه های سال ۹۶ 
و اولویت بندی سرمایه گذاری و همچنین پیش بینی بودجه 
ــدام برای اخذ  ــی فنی، تصویب طرح و اق ــورد نیاز، ارزیاب م
ــرمایه گذاری ۴۵ پروژه اولویت دار سال ۹۶، تهیه و  مجوز س
ارسال شرایط خصوصی ۱۶ پروژه اولویت دار سبد ۹۶ برای 
ــذ تاییدیه و مجوز ۳۶  ــزاری مناقصه و عقد قرارداد، اخ برگ
ــده در کمیته سرمایه گذاری،  ــی ش پروژه از ۴۵ پروژه بررس
ــه و بازنگری گردش کارهای کمیته EIG ناحیه، اقلام  تهی
ــرمایه ای، تهیه مدارک AS built، بایگانی مدارک فنی،  س
ــش، تجهیز  ــدارک فنی، مجوز حفاری و پوش کدگذاری م
ــه و مدیریت اجرای  ــی کارخان ــط بین مهندس کارگاه، رواب
ــترک با مشتریان فعلی  ــه های مش پروژه ها، برگزاری جلس
ــتریان و  ــخ به نیازهای مش ــرکت در زمینه پاس و جدید ش
تلاش برای رضایتمندی مشتریان، راه اندازی سیستم بهای 
ــده و راه اندازی سیستم استعلام الکترونیک، اهداف  تمام ش
ــرکت،  ــاز اول پرداخت الکترونیکی بارنامه های ش اجرای ف
ــاختار اتاق  ــیون تغذیه، اصلاح س ــتقرار سیستم اتوماس اس
ــازی و ادمین، طراحی و استقرار ۱۴ سیستم  سرور فولادس
ــط واحد IT، بازنگری مدل پاداش تولید، تهیه  جدید توس
ــز هزینه تولیدی، کمکی  ــری پارامترهای فنی مراک و بازنگ
ــتاندارد، تدوین  ــی اس ــتم هزینه یاب ــی در سیس و سرویس
ــرکت، اجرای فاز مقدماتی  ــطح کلان ش ــتراتژی های س اس
ــازمان، بازنگری و تدوین ۳۸ کارت  بازنگری فرآیندهای س
ــتاندارد مواد اولیه ورودی، کنترل ترک های زیرسطحی  اس
ــوذ )PT(، ، بازدیدهای دوره ای از  ــت نف تختال با انجام تس
ــه های مشترک  ــازی های مختلف و برگزاری جلس گندله س
ــه، راه اندازی  ــدگان برای ارتقای کیفیت گندل با تامین کنن
سیستم هزینه یابی آزمون برای کاهش هزینه های آزمون ها، 
 R&D,(ــعه محصولات ایجاد واحد متالوژی، طراحی و توس
CTA, MPT( و صدور گواهی کیفیت در فولاد هرمزگان، 
ــتریان داخلی و  ــت برای مش ــدور گواهینامه های کیفی ص
ــی ادعای  ــتانداردهای مربوط، بررس ــاس اس خارجی بر اس
ــتریان داخلی و خارجی و ارائه بازخورد مناسب به آنها  مش
ــتری، برگزاری دوره های آموزشی  برای افزایش رضایت مش
نورد و عیوب نوردی با همکاری واحد آموزش و متخصصان 
ــاره پذیرش  ــتریان درب ــای موثر با مش ــه، مذاکره ه باتجرب
ــتاندارد  ــفارش، بازنگری کارت های اس تولیدات خارج از س
تولید، کسب عنوان سوم در ارائه مقاله های سمپوزیوم فولاد 
ــبورد شاخص ها، از  ۹۶ و اجرای فاز اول پروژه مدیریت داش
جمله مهم ترین دستاوردهای حوزه فناوری در شرکت فولاد 

هرمزگان در سال ۹۶ بوده است.
عملکردهای اجتماعی، بهداشتی و ایمنی �

مدیرعامل شرکت هرمزگان در ادامه به عملکرد اجتماعی 
و بهداشتی شرکت نیز اشاره کرد و گفت: رویکرد شرکت در 
ــائل اجتماعی استان هرمزگان  این زمینه با نگاه به حل مس
برای کمک به موسسه های عام المنفعه و به منظور همکاری 
ــی بوده که در  ــه برای ارتقای رفاه عموم ــا نهادهای خیری ب

ــازی  ــارکت در گلریزان و آزادس ــتا می توان به مش این راس
ــتان  ــتاد دیه اس ــم غیرعمد، همکاری با س ــان جرائ زندانی
هرمزگان، برگزاری مسابقه هّا و ورزش های همگانی، کمک 
به باشگاه های فرهنگی و ورزشی در سطح شهر بندرعباس، 
ــبز در شهر بندرعباس و مسکن  ــعه فضای س کمک به توس
ــته بندی بین خانواده های  ــر کارکنان و توزیع غذای بس مه
نیازمند با همکاری کمیته امداد استان هرمزگان اشاره کرد. 
ــطح بهداشت کارکنان می توان  همچنین درباره افزایش س
ــامیدنی، مواد غذایی و پروتئینی  به کنترل سلامت آب آش
ــای دوره ای مواد  ــتوران ها، آزمایش ه ــورد مصرف در رس م
ــلامت آن، پیگیری  غذایی به منظور حصول اطمینان از س
ــتانداردهای بهداشتی در فضاهای اداری، صنعتی  تحقق اس
ــکی دوره ای برای تمام  ــخ، انجام معاینات پزش و مراکز طب
کارکنان، اندازه گیری انواع عوامل زیان آور محیط های کاری 
ــای کنترلی مربوط به واحدهای ذی ربط و  و تعیین پروژه ه
ــلامت و بیماری های خاص و پایش  ــکیل کمیته های س تش

آنها اشاره کرد. 
ــاره  ــه مهم ترین اقدام های ایمنی اش ارزانی همچنین ب
ــک در  ــتم مدیریت ریس ــازی سیس کرد و گفت: پیاده س
ــازی نظام مشارکتی کارت سبز  حوزه بهره برداری، پیاده س
ــای ایمنی  ــکیل کمیته ارتق ــبه حوادث(، تش )گزارش ش
ــه های  ــرداری و پیمانکاران و برگزاری جلس ــد بهره ب واح
مربوط، ارتقای سطح توانمندی کادر آتش نشانی به وسیله 
ــی)کار در ارتفاع، غواصی و...(،  برگزاری دوره های تخصص
تدوین گردشکار مدیریت ضایعات، ممیزی داخلی سیستم 
ــایی انطباق نداشتن ها، بازنگری  ایزو ۴۵00۱ برای شناس
ــی فعالیت های  ــیوه نامه های ایمنی تخصص ــل ش و تکمی
ــانی HSE plan پیمانکاران  ــل و به روزرس ــه و تکمی پای
ــته ــال گذش ــرکت در س ــای ایمنی این ش ــزو اقدام ه  ج

بوده است. 
ارزانی به اقدام های زیست محیطی شرکت فولاد هرمزگان 
نیز اشاره و خاطرنشان کرد: نصب و راه اندازی سامانه پایش 
ــتینگ و انتقال اطلاعات  لحظه ای غبار روی استک دیداس
ــازمان محیط زیست، استفاده  مربوط به صورت آنلاین به س
ــتی برای آبیاری فضای  ــاب بهداش ــده پس از آب تصفیه ش
ــبز از ابتدای سال ۱۳۹۶، رفع مغایرت  پساب بهداشتی و  س

صنعتی ناشی از عملکرد نامناسب تصفیه خانه های صنعتی 
ــازی، مدیریت ضایعات تولید شده به وسیله انتقال  فولادس
به موقع، کاهش آثار زیست محیطی و کسب لوح چهارمین 
ــب ترین فضای سبز شهری در  ــنواره زیباترین و مناس جش
ــت محیطی بودند که شرکت  بخش صنایع، اقدام های زیس

در سال ۹۶ انجام داده است. 
طرح های توسعه ای  �

ــعه ای فولاد  مدیرعامل فولاد هرمزگان به طرح های توس
ــی اجمالی به  ــت: با نگاه ــاره کرد و گف ــزگان نیز اش هرم
برنامه های آتی توسعه کارخانه می توان به مواردی همچون 
ــعه ۳ میلیون تن فولاد هرمزگان در سال  قرارداد طرح توس
ــش ظرفیت  ــیومSMS-IRITEC ، افزای ــا کنسرس ۹۶ ب
ــه ۱/۸میلیون تن،  ــی از ۱/۵ میلیون تن ب ــازی فعل فولادس
ــامل  ــازی جدید به ظرفیت ۱/۲میلیون تن ش طرح فولادس
یک کوره، ۲عدد کوره پاتیلی، یک خط ریخته گری، ساخت 
ــیرین کن دریا، ساخت واحد  ــیژن، ساخت آب ش واحد اکس

آهک و ساخت پست برق اشاره کرد. 
اهداف و برنامه های سال ۹۷ �

ــال ۹۷ این  ارزانی در پایان درباره اهداف و برنامه های س
ــرکت فولادی عنوان کرد: رشد درآمد به وسیله افزایش  ش
ــولات با ارزش افزوده  ــروش محصولات با تمرکز بر محص ف
بالاتر و افزایش درآمد با تمرکز بر صادرات، ارتقای بهره وری 
ــده، افزایش  ــا و بهای تمام ش ــیله مدیریت هزینه ه به وس
ــب و  ــتریان از راه ارائه محصولات با نرخ مناس رضایت مش
با کیفیت مطلوب و همچنین توسعه تعاملات در حوزه های 
ــتری و  ــدار و تحویل به موقع نیاز مش ــاری و تامین پای تج
ــبد محصولات، ارتقای ایمنی و سلامت کارکنان،  توسعه س
ارتقای عملکرد زیست محیطی و ارتقای ارتباط اثربخش با 
جامعه و تصویر بیرونی شرکت، طراحی و توسعه محصولات 
ــتیبانی و کاهش  ــعه ظرفیت های تولیدی و پش جدید، توس
ــهم  انحراف زمانی و هزینه ای پروژه های اجرایی، افزایش س
فروش در بازارهای صادراتی کنونی، توسعه بازارهای جدید 
و ارتقای روابط با مشتریان داخلی و خارجی، افزایش کمیت، 
ــازی مصارف  کیفیت و تحویل به موقع محصولات، بهینه س
عمده و ارتقای زیرساخت های پشتیبانی فنی تولید، حمایت 
ــاخت های  ــعه زیرس ــدات کیفی داخلی، ارتقا و توس از تولی

 ،IFRSــگری مالی مبتنی بر حوزه مالی، ایجاد نظام گزارش
ــای تحولی، ارتقای  ــان در نظام ه ــارکت کارکن افزایش مش
ــاخت های فیزیکی و  ــازمانی، ارتقا و توسعه زیرس تعالی س
امنیت اتوماسیون صنعتی و سیستم های اطلاعاتی از جمله 
ــرکت در سال ۹۷ به عنوان اهداف  برنامه هایی است که ش

خود پیگیر آن خواهد بود. 
اس�تفاده از تم�ام ظرفی�ت ف�ولاد هرمزگان،  �

مهم ترین عامل سوددهی
ــیه این مجمع،  ــن در حاش همچنی
ــادری، رییس هیات  ــین ن امیرحس
ــرکت فولاد هرمزگان در  مدیره ش
پاسخ به پرسش خبرنگار  با 
ــه مهم ترین دلیل  ــن مضمون ک ای
ــوددهی فولاد هرمزگان در سال  س
ــته  ــان انباش ــه به زی ــا توج ۹۶ ب
ــته چه بوده است،  سال های گذش
گفت: یکی از مهم ترین دلایل سوددهی فولاد هرمزگان این 
ــت که این شرکت در سال گذشته قادر شد از بیشترین  اس
ــوی دیگر  ــرکت بهره بگیرد و از س ــت  موجود در ش ظرفی
توانست نرخ تمام شده محصول خود را کاهش دهد. نادری 
در ادامه افزود: با توجه به قیمت های جهانی به نظر می رسد 
ــودآوری بیشتری نیز دست پیدا  ــرکت در سال ۹۷ به س ش
کند. وی با اشاره به بازار شرکت فولاد هرمزگان عنوان کرد: 
بازار این شرکت به ۲دسته داخلی و خارجی تقسیم می شود 
که البته به دلیل تحریم ها در سال پیش رو بیشتر نیاز داخل 
ــکان واردات  ــت و از آنجا که ام ــرار گرفته اس ــر ق موردنظ
محصولات مشابه وجود ندارد، می تواند فرصت طلایی برای 
ــد. ما معتقدیم بازار ایران  ــور باش تولیدکنندگان داخل کش

متعلق به ایرانی هاست. 
ــه به رویکرد  ــش که با توج ــخ به این پرس نادری در پاس
ــباع بازار، آیا رویکرد  صادرات محور فولاد هرمزگان و نیز اش
ــرکت را در سال ۹۷  تامین داخل همچنان می تواند این ش
ــاند، گفت: حاشیه سود بازار داخل بیشتر  به سوددهی برس
از گذشته شده است چراکه سیاست گذاری های ارزی برای 

شرکت های تولیدکننده فولادی جذابیت پیدا کرده است. 
ــرکت فولاد هرمزگان همچنین در  رییس هیات مدیره ش
ــش که ادغام فولاد صبای خلیج فارس با  ــخ به این پرس پاس
ــید، خاطرنشان کرد: ما  فولاد هرمزگان به چه مرحله ای رس
قصد داریم فولاد هرمزگان را به ۲روش توسعه دهیم؛ یکی 
تزریق نقدینگی به مجموعه و ایجاد توسعه های جدید است 
ــری تبدیل و تکمیل مجموعه های نیمه تمامی که در  و دیگ
ــود دارد و با ادغام آنها با فولاد هرمزگان قصد  مجموعه وج

توسعه این مجموعه فولادی را داریم. 
ــا در فولاد هرمزگان به  ــادری ادامه داد: هدف گذاری م ن
ــمت پیش خواهد رفت که سهم قابل توجهی از ۱0  این س
میلیون تن در استان هرمزگان را به خود اختصاص دهیم. 
وی تاکید کرد: سال ۹۶ برای فولاد هرمزگان، سال بسیار 
خوبی بود و در این سال مجموعه قادر شد به خوبی جبران 
ــاز کردیم و امیدوار  ــال ۹۷ را بدون زیان آغ مافات کند. س
ــانی در پیش رو داشته  ــال نیز عملکرد درخش هستیم امس
ــیم. رییس هیات مدیره شرکت فولاد هرمزگان با اشاره  باش
ــا می تواند برای ما  ــه تحریم ها نیز عنوان کرد: محدویت ه ب
ــا نیز با توجه به همین محدودیت ها  ایجاد فرصت کند و م
ــازی از این مرحله عبور  می توانیم با نگاه به درون و بومی س
ــت که  ــن فکر می کنم تحریم ها میدان پنهانی اس کنیم. م

می توان با سربلندی از آن عبور کرد. 
ــه در چه  ــش ک ــخ به این پرس ــادری همچنین در پاس ن
ــدت زمانی می توانید به ظرفیت ۳ میلیون تن برای فولاد  م
ــید، گفت: برآورد و برنامه ما این است که در  هرمزگان برس
۳ سال آینده، ظرفیت فولاد هرمزگان را ۲برابر کنیم و این 
امر مستلزم آن است که از ابتدای زنجیره، این ظرفیت را به 

صورت ۲برابری افزایش  دهیم.

مجم�ع ع�ادی س�الیانه صاحبان س�هام ش�رکت 
فولاد هرمزگان )س�ال منتهی ب�ه 1396/12/29( روز 
چهارشنبه 13تیر 1397 در هتل هرمزگان بندرعباس 
ب�ا حضور98 درصد س�هامداران حقوق�ی و حقیقی، 
هی�ات مدی�ره، نماین�ده ب�ورس و س�هامداران این 
شرکت برگزار شد. در این مجمع پس از ارائه گزارش 
عملکرد ش�رکت فولاد هرمزگان از سوی مدیرعامل 
این ش�رکت، ص�ورت مالی این ش�رکت ب�ه تصویب 
رس�ید. همچنین در این مجمع به ازای هر س�هم 16 
ریال س�ود تقس�یم ش�د. در پایان نی�ز روزنامه های 
»گس�ترش صم�ت« و »دنی�ای اقتص�اد« ب�ه عنوان 
روزنام�ه کثیرالانتش�ار ش�رکت ب�رای درج آگهی ها 

انتخاب شدند. 



مقامات اروپایی می گویند چین اتحادیه اروپا را 
برای صدور یک بیانیه مشترک علیه سیاست های 
تجاری ترامپ در نشس��تی که ماه جاری برگزار 
می شود، زیر فشار قرار داده اما با مقاومت روبه رو 

شده است.
به گزارش ایسنا، در دیدارهایی که در بروکسل، 
برلین و پکن انجام ش��د، مقامات بلندپایه چینی 
از جمل��ه لیو ه��ی، معاون نخس��ت وزیر و وانگ 
یی، وزیر خارجه چین، یک اتحاد میان دو قدرت 
اقتصادی را پیش��نهاد دادند و به علامت حس��ن 
نیت، زمینه گش��ایش بیش��تر ب��ازار چین برای 

اروپایی ها را مهیا کردند.
یکی از این پیش��نهادها، اقدام مش��ترک چین 
و اتحادی��ه اروپا علیه امریکا در س��ازمان تجارت 

جهانی بوده است.
۵مقام و دیپلمات اروپایی به رویترز گفتند اما 
اتحادیه اروپا ک��ه بزرگترین بلوک تجاری جهان 
است و در آس��تانه نشست چین و اروپا در پکن، 
۲۵ و ۲۶ تیر )۱۶ و ۱۷ ژوئیه( برگزار می ش��ود، 
ایده متحد ش��دن با پکن علیه واش��نگتن را رد 
کرده اس��ت. به گفت��ه مقامات اروپای��ی، انتظار 
می رود این نشس��ت به صدور بیانی��ه ای با لحن 
ملایم ت��ر منتهی ش��ود که بر تعه��د دو طرف بر 
سیس��تم تجارت چندجانبه تاکید کرده و ایجاد 
یک گ��روه کاری برای مدرنیزه کردن س��ازمان 

تجارت جهانی را وعده می دهد.
مع��اون نخس��ت وزیر چی��ن اظهار ک��رده که 
این کش��ور آماده است در نشس��ت سالانه که با 
حضور ش��ی جین پین��گ، رییس جمهوری و لی 
که کیانگ، نخس��ت وزیر چین در حضور مقامات 
بلندپای��ه اروپایی برگزار می ش��ود، بخش هایی از 
اقتصاد چین که می تواند به روی س��رمایه گذاری 

اروپایی گشوده شود را اعلام کند.
مطبوع��ات دولت��ی چین، این پی��ام را مخابره 
کرده ان��د ک��ه اتحادیه اروپا طرف چین اس��ت و 
این بلوک را در موقعیت حساس��ی قرار داده اند. 
۲نشس��ت گذش��ته ک��ه در س��ال های ۱۳۹۵ و 
۱۳۹۶ خورش��یدی)۲۰۱۶ و ۲۰۱۷ می��لادی( 
برگزار شدند، به دلیل اختلاف نظر بر سر دریای 
جن��وب چین و تج��ارت، بدون انتش��ار بیانیه ای 

پایان یافتند.
یک دیپلمات اروپایی گف��ت: چین می خواهد 
اروپ��ا در برابر واش��نگتن جانب پکن را بگیرد اما 
ما نمی خواهیم چنین کاری انجام دهیم و به آنها 

هم گفته ایم.

 با وجود تعرفه های ترامپ روی واردات فلزات 
اروپای��ی و تهدید ب��رای وضع تعرف��ه بر صنعت 
خ��ودروی اتحادیه اروپ��ا، بروکس��ل در نگرانی 
واشنگتن نس��بت به بازارهای بسته چین و آنچه 
دولت های غربی، دس��تکاری تجارت برای تسلط 

بر بازارهای جهانی می دانند، سهیم است.
یک دیپلمات دیگر گفت: ما با شکایت هایی که 
امری��کا علیه چین دارد موافق هس��تیم و تنها با 
نحوه برخورد امریکا با این مسئله موافق نیستیم.

با ای��ن حال موضع چی��ن با توجه ب��ه روابط 
امنیتی و اقتصادی عمیق واشنگتن با کشورهای 
اروپای��ی، جال��ب اس��ت و نگران��ی عمیق چین 
 نس��بت به جنگ تجاری با واش��نگتن را نش��ان 
می ده��د. ترامپ قص��د دارد از ۶ژوئیه بر واردات 
کالاه��ای چینی ب��ه ارزش میلیاردها دلار تعرفه 
وضع کند. همچنین تلاش های پکن و تهور چین 
برای به دست گرفتن رهبری در بحبوحه اختلاف 
میان امریکا، اروپا، کانادا و ژاپن بر س��ر مس��ائلی 
ش��امل تجارت آزاد، تغییرات جوی و سیاس��ت 

خارجی را نشان می دهد.
ی��ک مق��ام اروپای��ی آگاه درباره دیپلماس��ی 
اتحادی��ه اروپا-چین اظهار ک��رد: ترامپ غرب را 
دچار شکاف کرده، چین نیز به دنبال بهره برداری 
از این موقعیت اس��ت و اکنون احس��اس می کند 
می تواند اتحادیه اروپا را در بسیاری از بخش ها از 

جمله تجارت دچار چند دستگی کند.
ی��ک مقام دیگ��ر، اختلاف ترام��پ و متحدان 
غرب��ی امری��کا در نشس��ت اخیر گ��روه هفت را 
موهبتی برای پکن دانست زیرا نشان داد رهبران 
اروپایی حداقل در سیاس��ت خارجی، یک متحد 

در درازمدت دارند.
فرس��تاده های اروپایی می گویند آنها در س��ال 
گذش��ته میلادی، فوریتی را از سوی چین برای 
یافت��ن کش��ورهایی با تفکر مش��ابه ب��ه منظور 
ایس��تادن در براب��ر سیاس��ت »امری��کا در وهله 

نخست« ترامپ حس کرده بودند.
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 پ��س از اینکه آلمان تواف��ق آب و هوایی 
پاریس را امضا کرد، مصرف زغال س��نگ در 
این کش��ور مدت ها در مرک��ز مباحث دولتی 

بود. 
دولتی ها بر سر این موضوع بحث می کردند 
ک��ه چگونه تولی��د برق را از زغال س��نگ به 
س��وی منابع دیگر انرژی س��وق دهند تا در 
کاهش انتش��ار گازهای گلخانه ای از س��وی 

آلمان موثرتر عمل کنند.
 تاکن��ون تلاش ه��ای زی��ادی ب��رای این 
جایگزینی ش��ده، اما خارج ش��دن تدریجی 
نیروگاه ه��ای اتمی آلم��ان از مدار تولید برق 
که پس از حادثه فوکوشیما به تصویب دولت 
آلمان رس��یده بود و در حال اجراست، باعث 
شده این کشور نتواند پیشرفت زیادی در کم 
کردن تولید گازهای گلخانه ای، حاصل کند.

 رشد کند توس��عه انرژی های تجدیدپذیر 
و خورش��یدی هم ب��ه موفق نب��ودن آلمان 
دامن زده اس��ت.  پ��س از جنگ جهانی دوم 
و برای بازسازی کش��ور و صنایع، تولید برق 
با توجه به داشتن منابع غنی زغال سنگ، در 
جهت توس��عه معادن زغال س��نگ و توسعه 

نیروگاه های زغال سنگی سرعت گرفت. 
زغال س��نگ ن��رم ی��ا لیگنی��ت در هنگام 
سوخت در نیروگاه ها یا مراکز تولید آب گرم 
مرکزی بیش��ترین آلودگی زیست محیطی و 

انتشار گازهای گلخانه ای را دارد. 
ای��ن در حال��ی اس��ت ک��ه ای��ن کش��ور 
بزرگتری��ن تولیدکننده این نوع زغال س��نگ 
در جهان اس��ت و بیش��ترین ذخای��ر آن را 
دارد. چین، روس��یه و امری��کا از نظر ذخایر 
 این نوع زغال س��نگ در رتبه های بعدی قرار

 می گیرند. 
این نوع زغال س��نگ در آلم��ان به صورت 
روب��از با ن��رخ تمام ش��ده پایین اس��تخراج 
می شود. درحال حاضر با وجود آلودگی زیاد، 
به اجبار و از س��ر نیاز، استخراج و مصرف آن 

در این کشور ادامه دارد. 
زغال س��نگ س��خت یا بیتومینه محصول 
آلمان، دارای کیفیت بالاتری اس��ت و هنگام 
مصرف، آلودگی کمت��ری ایجاد می کند، اما 
اس��تخراج آن ب��ه صورت زیرزمین��ی بوده و 

دارای نرخ تمام شده بالاست.
 سال هاس��ت که دولت ب��رای ادامه حیات 
این مع��ادن یاران��ه پرداخت می کن��د. نرخ 
تمام شده این زغال س��نگ در آلمان در سال 
۱۳۹۴ خورشیدی)۲۰۱۵ میلادی( در هر تن 
۱۸۰۰ یورو بود که در مقایسه با زغال سنگ 
 واردات��ی ک��ه ۶۸ ی��ورو بود، تف��اوت زیادی 

داشت. 
دول��ت آلم��ان تصمیم ب��ه تعطیل��ی این 
معادن تا آخر س��ال جاری می��لادی دارد و 
رقم یارانه اختصاص داده ش��ده توسط دولت 
آلمان به این معادن از سال ۱۳۳۹ تا ۱۳۹۵ 
تا آخر ۲۰۱۶ میلادی(  خورش��یدی)۱۹۶۰ 

بیش از ۳۳۷ میلیارد یورو بوده است. 
ب��ا توجه به رش��د مصرف برق در کش��ور، 
خارج ش��دن تدریج��ی نیروگاه ه��ای اتمی 
از م��دارِ تولید، رش��دِ کند توس��عه نیروهای 
تجدیدپذی��ر و گ��ران ب��ودن س��وخت های 
جایگزین به نظر می رس��د آلم��ان نیز نتواند 
در تعهدات خ��ود به معاهده آب و هوایی در 

کوتاه مدت موفق باشد. 
با وجود کم ش��دن مصرف زغال س��نگ در 
خورش��یدی)۲۰۱۶میلادی(   ۱۳۹۵ س��ال 
نس��بت ب��ه س��ال ۱۳۸۹ )۲۰۱۰می��لادی( 
پیش بینی می ش��ود نیروگاه های زغال سنگی 
در آینده نزدیک، تامین کننده دس��ت کم ۴۰ 

درصد نیروی برق آلمان باشند.
مع��ادن روب��از زغال س��نگ ن��رم آلم��ان 
تولی��د  جایگزی��ن  و  فع��ال  همچن��ان 
 زغال سنگ های زیرزمینی هستند که متوقف 

شده اند. 
در س��ال ۲۰۱۰ می��لادی، ترکی��ب تولید 
ان��رژی در آلمان ۴۲/۴ درصد زغال س��نگ، 
۲۲/۶ درص��د ب��رق اتم��ی، ۱۳/۶ درصد گاز 
طبیعی، ۱۶/۵ درصد انرژی های تجدیدپذیر 
و ۴/۹ درصد منابع دیگ��ر از قبیل ژئوترمال 

بوده است.
 ای��ن در حالی اس��ت که در س��ال ۲۰۱۶ 
می��لادی، ۴۰درصد زغال س��نگ، ۱۳ درصد 
ب��رق اتم��ی، ۱۲ درص��د گاز طبیع��ی، ۲۹ 
درصد انرژی های تجدیدپذیر و بقیه ش��امل 
مناب��ع دیگر بوده و انرژی ه��ای تجدیدپذیر، 
افت تولید ب��رق اتمی و افت مختصر مصرف 

زغال سنگ را جبران کرده اند. 

» کبالت« در صدر استراتژیک ها 
ثمنرحیمیراد
mine@smtnews.ir
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 شوند.

هر چند سازمان 
عفو بین الملل 
تاکنون این 
شرکت ها را 
بازخواست 
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قوی تری است

 آلمان
  همچنان متکی
 به زغال سنگ 

بهرام فرزاد
 کارشناس زغال سنگ 

ش��رکت امریکایی اپل واقع در امری��کا که تولیدکننده 
ابزار های تکِ)فناورانه( اس��ت می کوش��د به طور مستمر، 
طولانی مدت و مس��تقیم، نیاز خود را به فلز کبالت تامین 
کند. این نخس��تین بار است که یکی از غول های فناوری، 

دست به چنین اقدامی می زند.
به گزارش  به نقل از بلومبرگ، مدت هاس��ت که 
شرکت های فناورانه به دنبال منبع مطمئن کبالت هستند 
تا بتوانند نیاز خود را به این عنصر کلیدی که در س��اخت 
باتری محصولات آنها به کار می رود، تامین و البته تضمین 
کنند. این در حالی اس��ت که توس��عه ب��ازار خودروهای 
الکتریک��ی ب��ه کمبود ای��ن عنصر دام��ن می زن��د. بازار 
خودروهای الکتریکی از دیگر متقاضیان این فلز است.اپل 
هم اکنون یکی از بزرگترین مصرف کنندگان نهایی کبالتی 
به شمار می آید که در باتری  گجت های تولیدی آن به کار 
می رود در حالی که این غول فناوری به دنبال راهکارهایی 
است که ذخایر قابل اطمینانی را برای باتری های آیفون و 
آیپد این ش��رکت تامین کند. ظهور و رشد سریع تقاضای 
باتری برای خودروهای برق��ی، تهدیدی برای کمبود این 
مواد خام به ش��مار می آید. هم اکن��ون حدود یک چهارم 
کبالتی که در س��طح جهان تولید می شود، در گوشی های 
تلفن همراه هوشمند استفاده می شود. به گزارش بلومبرگ، 
بنا به گفته منبعی که به دلیل محرمانه بودن گفت وگوها 
مایل به افشای نام خود نبود، اپل تمایل به انعقاد قراردادی 
دارد ک��ه ب��ه تامین حتم��ی چندین هزار ت��ن کبالت در 
س��ال، به مدت ۵ سال یا بیش��تر منتهی شود. همچنین 
نخستین گفت وگوهای این شرکت درباره معامله کبالت با 
معدنکاران به یک سال پیش برمی گردد.این در حالی است 
که ایوان گلسَِ��نبِرگ، مدیرعامل شرکت سوئیسی گلنکور 
که بزرگترین تولیدکننده کبالت جهان در س��ال گذشته 
میلادی بود، از اپل در میان چندین شرکت مصرف کننده 
کبالت یاد کرد و البته به جزئیات بیش��تری اشاره نکرد اما 
این س��خن نشان می دهد که اپل هنوز به طور مستقیم به 
کبالت دسترسی ندارد و به وسیله شرکت های واسطه، نیاز 
خود را تامین می کند.در همین حال اپل برای دس��تیابی 
مس��تقیم به کبال��ت، خود را در رقابت با خودروس��ازان و 
تولیدکنندگان باتری می بیند که به ذخایر کبالت در سطح 
جهان چش��م دارند. هم اکنون ش��رکت هایی مانند بی ام و 

 )Volkswagen AG( فولکس واگ��ن ،)BMW AG(
و سامس��ونگ با یکدیگر رقابت دارند ت��ا موفق به امضای 
قراردادهای چندس��اله ای ش��وند که کبالت موردنیاز آنها 
را تامین می کند و دس��تاویز آنها در دس��تیابی به اهداف 
بلندپروازانه در ساخت خودروهای برقی می شود. در همین 
 Australian( »حال شرکت استرالیایی »آسترالین ماینز
Mines Ltd( که در ش��هر پرث ایالت استرالیایی غربی 
مس��تقر اس��ت، در حال کار بر مع��دن اس کونی در ایالت 
کویینزلند این کشور است. این شرکت از قرارداد جدیدی 
خبر می دهد که در زمینه عرضه کبالت و نیکل با شرکت 
»اس کِی اینووِیشِن« )SK Innovation Co.( قراردادی 
امضا کرده است. این شرکت، بزرگترین پالایشگر نفت کره 
جنوبی است و ارزش این معامله نیز به حدود ۳/۹ میلیارد 
دلار می رسیده اس��ت. اس کِی اینووِیشِن برای خرید همه 
محصولات این پروژه به مدت ۱۳ س��ال با آسترالین ماینز 
به توافق رس��یده و تصمیم دارد ب��ا این قرارداد، مواد خام 
مصرفی کارخانه باتری س��ازی خود را که در مجارس��تان 
واق��ع اس��ت، تامین کن��د. کبالت در س��اخت باتری های 
لیتیوم یون تلفن های هوش��مند، فلز بسیار مهمی به شمار 
می آی��د. این در حالی اس��ت که در ای��ن ابزارها حدود ۸ 

گرم کبالت تصفیه شده استفاده می شود اما مصرف باتری  
خودروهای برقی به بیش از ۱۰۰۰ برابر این رقم می رسد. 
در ۱۸ م��اه گذش��ته، بهای کبالت ۳ برابر ش��ده و به ۸۰ 
هزار دلار در هر تن در معامله ها رس��یده اس��ت. دو سوم 
کبالتی که در جهان معامله می ش��ود از معادن جمهوری 
دموکراتیک کنگو می آید؛ جایی که به اس��تثمار انسانی و 
نقض حقوق بش��ر به ویژه کودکان ش��ناخته شده است و 
ش��رکت هایی مانند اپل که مصرف کننده نهایی به ش��مار 
می آیند، از سوی گروه های حقوق بشر در فشار هستند تا 
منش��أ کبالت مصرفی خود را شناسایی کنند.سازمان عفو 
بین الملل در گزارش��ی که در سال ۲۰۱۶ میلادی)۱۳۹۵ 
خورشیدی( منتشر کرد، مدعی شد شرکت هایی مانند اپل 
و سامسونگ از شرکت های چینی خرید می کنند و کبالت 
مصرفی آنها از معادنی تامین می شود که از کار کودکان در 
اس��تخراج بهره می گیرند.در همین زمینه اپل نیز در سال 
گذشته یک فهرست از ش��رکت هایی ارائه کرد که کبالت 
مصرفی آنها را تامین می کنند و اظهار کرد اجازه نمی دهد 
کبال��ت معادن کوچک مقیاس کنگو به زنجیره تامین وارد 
ش��ود تا زمانی که حمایت های مقتضی از افراد ش��اغل در 

این معادن انجام شود.

نی�از�به�ضمانت�اجرایی�بیش�تر�برای�قوانین���
بشردوستانه�

پرسش��ی که در این بین مطرح می ش��ود، این است که 
چه ارتباطی بین فعالیت  ش��رکت های فناورانه و اقداماتی 
وجود دارد که ریش��ه در حمایت از حقوق انس��انی دارد. 
حامد طاهری، کارش��ناس معدن که علاقه مند به مسائل 
مرتب��ط با حقوق بش��ر نیز هس��ت در گفت وگو با  
در این باره اظه��ار کرد: این روزها کبالت در بازار جهانی، 
روزگار دوگان��ه ای دارد. از ی��ک س��و به دلیل رش��د ابزار 
های تِ��ک، دنی��ای فناوری ه��ر روز بی��ش از پیش به آن 
نی��از پیدا می کند؛ نیازی که با توس��عه خودروهای برقی، 
ابع��اد گس��ترده تری به خود گرفته اس��ت و در نتیجه آن 
پیش بینی می ش��ود در س��ال های پیش رو بازار پررونقی 
را تجربه کند، اما از س��ویی دیگر ج��دا از عرصه فناوری، 
دغدغه مندان حقوق بش��ر دل خوش��ی از کبالت ندارند و 
به اس��تخراج کنندگان اصلی آن اتهام نقض حقوق انسانی 
وارد می کنند که البته ادعای نابجایی هم نیست. بیشترین 
کبالتی که امروز در صنایع به مصرف می رسد، از جمهوری 
دموکراتیک کنگو اس��تخراج می شود؛ جایی که در معادن 
آن از کودکان در اس��تخراج استفاده می شود و شرایط کار 
بزرگس��الان نیز تصویری عین��ی از پدیده تجاوز به حقوق 
انسانی را ترسیم می کند اما در هر صورت این رویدادها دو 

روی سکه کبالت در جهان به شمار می آیند.  
 یک طرف مصرف روزاف��زون، بازار پررونق و خلق رفاه 
برای بشر است و طرف دیگر استثمار و رنج بی امان همان 
بش��ر. دو روی این س��که به عنوان نمادهایی از رفاه و رنج 
با یکدیگر در تضاد کامل هس��تند و آنچه فصل مش��ترک 
این دو به ش��مار می آید، یک فلز اس��ت که عنصر مهمی 
شمرده می ش��ود. حضور کبالت، هم در تولید ابزار رفاهی 
ک��ه غول هایی مانن��د اپل، سامس��ونگ، ال ج��ی و مانند 
آنه��ا تولی��د می کنند، حیاتی و مهم تلقی می ش��ود و هم 
همان فلزی اس��ت که دستمایه آزار معدنچیان در معادن 
غیرقانونی کنگو قرار گرفته است.  وی ادامه داد: اما در این 
بین انتظار می رود که س��ازمان های بشردوستانه با جدیت 
بیش��تری وارد عمل شوند. هر چند سازمان عفو بین الملل 
تاکنون این شرکت ها را بازخواست کرده اما نیاز به ضمانت 

اجرایی قوی تری است. 

�فشار�چین�بر�اروپا
�برای�تشکیل�اتحاد�تجاری�ضدامریکایی
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